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Herr vice Talmannen: Jag anser mig ega anledning föreslå, 
att detta Memorial måtte sättas främst på föredragningslistan i nästa 
plenum, för att då kunna andra gången bordläggas.

Denna hemställan bifölls.

Den 25 April.

Kammaren åtskiljdes kl. 1 e. in.

In iidem 
O. Brakel.

Måndagen den 25 April 1870.

Kammaren sammanträdde kl. 6 e. m.

Justerades två protokollsutdrag för den 23 dennes och protokol
let för den 13 dennes.

Friherre von Schwerin: Friherre Peyron, som af tjensteålig- 
ganden i Skåne är förhindrad att infinna sig vid Riksdagen, anhåller 
om ytterligare tre veckors ledighet från riksdagsgöromålen.

Uppå gjord proposition beviljade Kammaren Friherre Peyron 
ledighet från riksdagsgöromålen under tre veckors tid från denna dag.

Herr Grefven och Talmannen tillkännagaf, att omröstningar en
ligt 65 § Riksdags-ordningen blifvit af Talmannen utsatta att nästa 
Lördag den 30 dennes anställas öfver alla de voteringspropositioner, 
som dessförinnan blifvit åt båda Kamrarne godkända.



Föredrogs, men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet, 
Konstitutions-Utskottets den 23 dennes bordlagda Memorial N:o 9, 
med förslag till ändring i Regeringsformens 72 §.

28 Den 25 April.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Banko-Ut
skottets den 21 och 23 dennes bordlagda Memorial N:o 8, med för
slag till ändringar i Bankoreglementet.

J:sta 'punkten.

Herr Wall eu berg: Den förändring, Utskottet föreslagit, anser 
jag mycket ändamålsenlig, då det är länge sedan man kommit ifrån 
att betrakta skilnaden emellan den begagnade och den obegagnade 
sedelstocken såsom en verklig tillgång eller ett öfverskott för ban
ken. Jag har emellertid begärt ordet för att föreslå ett tillägg till 
§:n, nemligen i sista raden deraf efter ordet reservfond, af denna ly
delse: “öfver hvilken Riksdagen eger att förfoga11. Orsaken hvarför 
jag begär detta tillägg är den, att öfver bankens grundfond kan Riks
dagen icke förfoga, enär den är bestämd enligt bägge statsmakternas 
beslut till 25 millioner riksdaler riksmynt enligt Kongl. Kungörelsen 
af den 19 April 1864; hvaremot Riksdagen allena kan förfoga öfver 
bankens reservfond.

Friherre von Schwerin: Ehuru jag visserligen anser det af 
Herr Wallenberg föreslagna tillägg vara ganska oskyldigt, likväl och 
då Riksdagens dispositionsrätt öfver Riksbankens besparingar lärer 
vara oomtvistad, samt jag i allmänhet ej tror att flera ord än som 
behöfvas, gorå ett stadgande _ tydligare, yrkar jag bifall till Utskot
tets förslag i denna punkt uti oförändradt skick.

Herr Ekman, Johan Jakob: Visserligen har hvarken i Utskottet 
eller af Bankofullmäktige blifvit begärdt det tillägg som Herr Wal- 
lenberg föreslagit. Utskottet har nemligen ej ansett att den i betän
kandet föreslagna förändringen i §:ns ordalydelse skulle kunna från
taga Riksdagen dess rätt att öfver reservfonden förfoga. Då emel
lertid ordet “reservfond11 i andra banker kan hafva en olika bety
delse, så instämmer jag gerna i Herr Wallenbergs förslag.

Friherre Skogman: Vid Herr Wallenbergs förslag ber jag få 
göra den invändning, att något upphäfvande af Riksdagens disposi
tionsrätt öfver bankens reservfond genom den föreslagna redaktionen 
af §:n alls icke kan komma i fråga, då det är på förhand alldeles 
klart och gifvet, att ingen annan myndighet än Riksdagen eger att 
deröfver förioga. Då dessutom §:n innehåller, att möjligen inträffande 
kapitalförminskning i grundfonden skall ersättas af vinsten, skulle 
möjligen det föreslagna tillägget kunna tolkas derhän, att det skulle 
stå i Riksdagens skön att förhindra ett sådant åtgörande.



Den 25 April.

Jag anhåller sålunda, att Kammaren ville vidblifva Utskottets 
förslag oförändradt.

Herr Rydqvist: På af föregående talare anförda skäl anser 
äfven jag det af Herr Wallenberg begärda tillägg vara icke allenast 
obehörigt utan jemväl skadligt, och yrkar derföre bifall till Utskot
tets förslag.

Herr Ekman: En föregående talare har ansett Herr Wallen- 
bergs yrkande ej vara på sin plats derföre, att denna fond möjligen 
icke skulle komma att användas för att ersätta tilläfventyrs uppstå
ende kapitalförminskning i grundfonden. Jag ber då blott att få fä
sta uppmärksamheten på redaktionen af ifrågavarande §, som lyder 
sålunda: “Från föregående åren reserverad och under löpande året 
uppkommande behållen vinst, som icke erfordras för att ersätta in
träffad kapitalförminskning i grundfonden, utgör bankens reservfond11. 
Det är således fråga endast..om den fond som uppstår sedan kapital
förminskningen är ersatt. Öfver denna fond egen Riksdagen onekli
gen dispositionsrätt, men det torde dock ej vara utan gagn att, för
sta gången ordet reservfond, begagnas i förändrad betydelse, inrycka 
ett sådant förtydligande som nu blifvit ifrågasatt; — åtminstone är 
det alldeles oskadligt.

Friherre Sprengtporten: På de skäl Friherre von Schwerin
framhållit, tror jag aet ej vara behöflig^ att påminna Riksdagen, att 
den har Riksbanken till sitt förfogande: jag anhåller således om bi
fall till Utskottets förslag utan tillägg.

Herr Wallenberg: Jag vågar hoppas på de ädle Friherrarnes 
bistånd, åtminstone för min åsigt, att älven bankens grundfond, ge
nom Kongl. Kungörelsen den 19 April 1864 bestämd till 25 millioner, 
ej kan af Riksdagen förfogas, utan dess dispositionsrätt sträcker sig 
endast till reservfonden. Då det sistnämnda uttrycket nu för första 
gången förekommer i denna betydelse, så torde det ej vara ur vägen 
att, genom det af mig föreslagna tillägg, i allmänna föreställningen 
inprägla denna grundfondens orubblighet; och när intet annat kunnat 
emot saken invändas — än att det blir tydligare uttryckt hvad her- 
rarne menat, så synes väl ett så anspråkslöst tillägg kunna med- 
gifvas.

Herr Ekenman: Just af de skäl Herr Wallenberg anfört, ber 
jag att få motsätta mig hans förslag, jag kan nemligen ej finna nö
digt att i en särskild § inrycka stadgande derom, att Riksdagen är 
Riksbankens hufvudman. Att Riksdagen således eger disponera öfver 
bankens reserverade medel inom de gränser, som af banklagarne be
stämmas, är tydligt och klart utan att bankoreglementet derom sär- 
skildt talar. Den fingervisning som nyss ordats om anser jag alltså 
helt och hållet obehöflig, och ehuru jag ej anser §:ns redaktion syn
nerligen lyckad, yrkar jag att, utan afseende å det af Herr Wallen
berg föreslagna tillägg, densamma må af Kammaren antagas.
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Grefve Mörner, Oscar: Lika med föregående ärade talare mot
sätter äfven jag mig Herr Walienbergs tillägg. Man bör akta sig 
för onödiga bestämmelser, och här lärer väl ingen betvifla Riksda
gens rätt att förfoga öfver de medel som utgöra bankens reservfond.

Jag ber få fästa uppmärksamheten derå, att ordet reservfond, ej 
är ett alldeles nytt begrepp, ty i gällande bankoreglemente är det 
definieradt såsom “skilnaden emellan beloppet af högsta tillåtna sedel- 
utgifning och beloppet af beräknad sedelstock11 — och hvem har det 
val hittills fallit in att bestrida Riksdagens dispositionsrätt öfver 
denna reservfond, och om fonden nu äfven kommer att bildas på helt 
annat sätt, så innebär benämningen ingenting som medför den före
ställningen att medlen icke få efter behof användas. Det är vansk
ligt att börja med att så noga definiera. Jag bestrider tillägget, 
fastän jag i likhet med Herr Ekenman ej kan beundra redaktionen 
af §.

30 Den 25 April..

Herr Wallenberg:

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr Grof
ven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bi
fall till den förevarande punkten och dels af Herr Wallenberg, 
att punkten skulle bifallas med följande, vid slutet fogade tillägg: 
“öfver hvilket Riksdagen egen att förfoga*1; framställde Herr Grefven 
och Talmannen proposition på bifall till punkten och, då dervid sva
rades många ja jemte några nej, förklarade sig hafva funnit ja öfver
vägande.

2:dra punkten.

Bifölls.

3:dje punkten.

Herr Wallenberg: Jag ber fa erinra om det enligt min tanke 
önskvärda, att banken berättigas köpa längre än tre månaders ut
ländska vexlar. Det är kändt att tre månaders vexlar äro just de, 
som på främmande ord lättast diskonteras, och för min del skulle jag 
önska, att denna bankens rätt utsträcktes till fyra, ja, ända till sex 
månaders vexlar. I förslaget har man också inryckt att vexlande 
skola vara betalbara å utrikes ort. Jag tror det hade varit bättre om 
man gjort förbehåll om deras ställande i utländskt mynt. För att i 
dessa afseende!! erhålla ändring yrkar jag att denna punkt måtte till 
Banko-Utskottet återremitteras.

Friherre von Sehwerin: I denna punkt vill jag gerna ge vika 
för Herr Walienbergs större insigter och erfarenhet i frågor af denna 
beskaffenhet, men jag anser mig dock böra med några ord antyda 
de .skal,, som bestämt Utskottet att omfatta detta förslag, hvilket i 
öfrigt tillkommit på framställning af bankofullmäktige. Man har 
nemligen på sednare tider tyckt sig förmärka, att tre månaders vexlar
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ofta ej representera verkliga affärer, hvarföre man ock låtit dem öf
vergå till fyra månaders. Möjligheten och lättheten att diskontera en 
vexel lärer väl ock i allmänhet bero mera på trassentens och en.dos- 
sentens kredit, än egentligen på tiden inom hvilken vexeln förfaller. 
En vexel, dragen t. ex. af Salomon Heine på .Rothschild, äfven om 
den vore på sex månader, vore väl säkrare än om någon här i Stock
holm, som jag vill kalla Per, hade dragit på t. ex. salig Ullberg & 
Cramér.

Emellertid vill jag ingalunda motsätta mig den begärda åter- 
remissen.

Herr af Burén: Den af Herr Agardh emot förevarande punkt 
gjorda reservation har föranledt mig att begära ordet. Utskottet har 
tillstyrkt den förändring i 9 §, att vexlar, betalbara å utrikes ort till 
och med inom lyra månader, skulle af banken få uppköpas; men re
servanten har anfört, att, då det redan vore vådligt att tre måna
ders vexlar, till följd af 5 § i bankoreglementet, beräknades såsom 
bankens metalliska valuta, denna våda blefve än större genom upp
köp af fyra månaders vexlar. Att anse sådana vexlar såsom metal
lisk valuta lärer ej hafva sitt motstycke i andra länder, och jag hade 
väntat, att man i Utskottet mera allmänt skulle motsätta sig denna 
förändring. Då emellertid så ej skett, inskränker jag mig till att 
yrka afslag å punkten.

Herr Peyrou: Friherre Schwerin har fullkomligt rätt deri, att 
sex månaders vexlar, dragna på Rothschild af Salomon Heine (hvil- 
ket bankirhus för öfrigt numera ej existerar) äro säkrare än många 
tre-månaders-vexlar utgifna af andra hus; men ett faktum är, att vex
lar, som har längre tid att löpa än tre månader, vanligen och i syn
nerhet under knappare penningeförhållanden, ej kunna diskonteras 
utrikes. Jag har ej något emot att banken medgifves inköpa fyra 
till och med sex månaders vexlar, dragna på utrikes orter, om de 
äro utfärdade af solida hus, men så länge vexlar, dragna på utrikes 
ort skola räknas såsom metallisk valuta, böra de ej vara längre än 
Henne månader. Då längre vexlar äro ytterst svåra och emellanåt 
omöjliga att diskontera, kan skyndsam valuta ej blifva att påräkna. 
Med anledning häraf instämmer jag i Herr Wallenbergs yrkande 
om återremiss.

Friherre Stjernblad: Jag ber att få instämma med de talare
som yrkat återremiss af punkten. Jag^ anser nemligen fördelen att 
få köpa 4 ä 6 månaders vexlar vara så stor, att denna fördel bör 
Riksbanken inrymmas. Detta är så mycket nödvändigare, som af
färsrörelsen, hvad våra exportartiklar beträffar, på sednare tider gått 
i riktning att betinga kredit öfver 3 månader. Särskild! ber jag få 
nämna, att vid trävaruexport lemnas ända till 6 månaders kredit. 
Om nu ej Riksbanken köper dessa vexlar, Indika jag anser vara de 
bästa som kunna erbjudas, så kommer fältet att lemnas öppet för 
Riksbankens största konkurrenter, de enskilda bankerna.

Den 25 April.
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Fördelen för Riksbanken att kunna få tillegna sig så beskaffade 
vexlar är enligt min tanke ganska stor, men då å andra sidan § 5 
mom. g af gällande bankoreglemente bestämmer att alla uppköpta 
vexlar, betalbara å utrikes ort, anses och beräknas såsom metallisk 
kassa, och jag icke anser lämpligt att såsom sådan kassa må få be
räknas andra vexlar än sådana, som förmedelst diskontering när som 
helst kunna förvandlas till mynt; och då den vanliga diskonterings- 
tiden å de större utländska vexelplatserna icke är längre än tre må
nader, så anser jag det icke öfverensstämmande med god ordning, 
att vexlar med återstående längre löpetid än 3 månader få inräknas 
i metalliska kassan.

Af dessa skäl föreslår jag, att 5 § inom. 9 af nu gällande banko
reglemente må ändras till ungefär följande lydelse: “Beloppet af upp
köpta vexlar och invisningar, betalbara å utrikes ort och med åter
stående högst 3 månaders löpetid". Jag har här tillagt ordet invis
ningar, som jag särskild! vill lägga Banko-Utskottet på hjertat, då 
invisningar, enligt min tanke, kunna vara lika goda som vexlar.

.Med anledning häraf förenar jag mig med dem som yrkat åter- 
remiss.

Herr Ekman: Förslaget uti förevarande punkt grundar sig på 
bankofullmäktiges hemställan. Utskottet hade desto heldre skäl der
till samtycka, som derigenom borde beredas ett bättre urval af pap
per än då banken var inskränkt till 3 månaders vexlar. Vill man 
anmärka emot o egentligheten att inräkna 4 månaders vexlar i me
talliska kassan, så qvarstår ungefär samma oegentlighet i afseende på 
3 månaders, ty diskonteras kunna de förra nära på lika lätt som de sed
nare och icke vill man påstå att samma vexels eventuela inlösen i 
någon män mera garanteras deraf att den lupit af en månad. Det 
mest rationela vore då att ej alls inräkna vexlar i metalliska kassan 
och förslag härom har ock blifvit väckt inom Banko-Utskottet, men, 
af fullmäktige afstyrkt, äfven inom Utskottet förfallit.

Emellertid har jag för min del ej något emot att återremittera 
punkten i den syftning som Friherre Stjelkblad föreslagit, då ban
ken derigenom sättes i tillfälle att, under förmånliga konjunkturer 
för vexelköp, använda sin obegagnade sedelutgifningsrätt till bere
dande af en portfölj, som snart och efter hand, utaf sig sjelf uppgår 
i den metalliska kassan, hvarigenom banken utan risk af en opro
portionerlig sedelemission bör kunna ernå en räntevinst.

Friherre Skogman: Hvad den af den förste talaren gjorda in
vändning beträlfar, synes mig detta bekymmer temligen öfverflödigt, 
ty paragrafen lyder med förändring af ordet tre till fyra alldeles 
lika som förut, och denna förändring lärer väl ej föranleda till någon 
förvexling i det af talaren angifna syfte. Redan den omständighet 
att i paragrafen förekommer ordet “kurs" lärer utvisa, att frågan är 
om utländska vexlar och om man slutligen läser till punkt och så
ledes äfven tillägget: “äfvensom att träffa annat aftal om öfvertagande 
för bankens räkning af utländsk valuta", lärer väl derigenom allt

tvifvel

Den 25 April.
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tvifvel vara häfdt. Hvad sjelfva saken beträffar, har jag icke funnit 
att någon väsendtlig olägenhet spårats af det stadgande som varit, 
och sedt från allmän synpunkt kan jag icke, äfven om vexlar räknas 
till metallisk valuta, se någon våda i om tiden utsträckes från 3 till 
4 månader, helst derigenom valfriheten blifver utsträckt till ett större 
antal vexlar. Hå återremiss blifvit begärd, vill jag emellertid icke 
framställa något särskildt yrkande.

Herr vice. Talmannen: Jag ber att få erinra att någon för
ändring icke blifvit föreslagen i annat hänseende än att tiden skulle 
utsträckas från 3 till 4 månader. Nu gällande stadgande tillkom un
der en tid då 3 månaders vexlar voro de längsta, men sedan har 
börs-coutumen för vissa affärsgrenar utsträckt denna terminus ultimus 
ända till sex .månader. Frågan är den: skall man försaka tillfället 
att få längre tids vexlar af prima qvalité och föredraga kortare tids 
vexlar af underordnadt värde? Jag föreställer mig att ingen besva
rar denna fråga annorlunda än med “nej“ och dermed är också sva
ret gifvet å Utskottets förslag.

Het har af en talare blifvit erinradt, att dragna vexlar ej borde 
räknas till den metalliska valutan. Betalta vexlar kunna väl ej räk
nas till sedelstocken och hvart skola de då hänföras? Hå de äro 
accepterade synes det mig, att de lika väl utgöra en påräknelig till
gång för banken på utrikes ort som der deponerade valutor. Jag 
har endast velat erinra härom, men skulle i öfrigt någon förändring 
kunna ske i bankens intresse genom en återremiss, har jag icke nå
got deremot att erinra.

Herr Selander: Af de talare, som yttrat sig, liar blott en 
yrkat utslag, och har han såsom stöd för detta sitt yrkande åberopat 
Herr Agardhs reservation; men jag vill dervid fästa uppmärksam
heten på att, så vidt jag kan fatta, Herr Agardh icke har något emot 
att tiden för vexlar, som få köpas af Riksbanken, utsträckes utöfver 
tre månader. Hetta är också hufvudsaken, ty för banken är det 
nödigt att få köpa vexlar, och den omständighet att vexlarne få räk
nas till den metalliska kassan eller icke är af mindre betydelse. Hå 
det år 1844 först blef tillåtet att köpa utländska vexlar, var det nöd
vändigt att inberäkna dem i den metalliska kassan, emedan bankens 
sedelutgifningsrätt då var fullt begagnad; men nu äro förhållandena 
förändrade. Såsom Herrarae sett, har den så kallade reservfonden 
uppgått till 11 ä 12 millioner, och någon olägenhet torde derföre icke 
uppstå af en förändring, hvilken jag hoppas att Kammaren måtte i 
hufvudsaken bifalla. Jag vill tillstå att under förliden sommar, då 
det var svårt att uppehålla bankens metalliska kassa, köptes vexlar 
betalbara å utrikes ort senare än 3 månader. Hetta var således ett 
verkligt öfverträdande af reglementet, men så bör det ej vara och 
derföre skulle jag innerligen önska att en förändring skedde; i hvil- 
ket afseende jag instämmer i det af Friherre Stjernblad framställda 
yrkande. Bet är nemligen för affärsmän en fördel att i stället för 
vexlar kunna utfärda in visningar, i synnerhet när fråga är om större

RiJcsd. Prof. 1870. 1 Afä. 3 Band. 3
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poster, emedan stämpelafgift ej utgår vid accept af anvisningarne. 
Exempelvis vill jag nämna att banken vid ett tillfälle emottagit en 
invisning på 13 millioner. Jag förenar mig med dem, som yrka åter- 
remiss.

Herr Nordström: Hittills hafva Riksbankens fullmäktige varit
enligt Banko-reglementets 9 §, bemyndigade att till metalliska kas
sans förstärkning uppköpa på utrikes ort betalbara vexlar dragna på 
tre månader eller kortare tid. Nu vill man utsträcka denna rätt till 
uppköp af vexlar “betalbara å utrikes ort sednast inom fyra måna
der derefter". Dessa uttryck äro, synes det mig, något oklara och 
obestämda. Dessutom äro, så vidt jag känner, fyra månaders vexlar 
amu icke allmänna, eller åtminstone icke så allmänna inom cirkula
tionen, som tre och sex månaders vexlar. Skulle emellertid under 
det nu föreslagna stadgandet förstås äfven uppköp af sex månaders 
vexlar, så snart ännu fyra månader återstå af dessas omloppstid, 
och dessa vexlar äfven finge inräknas såsom metallisk kassa, ett an
tagande, hvartill man får anledning, då man läser den oför ändra dt 
bibehållna 5 § i nu gällande reglemente, hvarest förekommer: “så
som bankens metalliska kassa anses och beräknas------mom. g. ——
beloppet af uppköpta vexlar, betalbara å utrikes ort, hviska icke till 
liqvid förfallit, eller blifvit för inkassering afsända", så synes det 
mig, att man härvid skulle, för ett mindre väsendtligt cirkulations- 
behof, nemligen diskontering af fyra månaders vexlar, förbise i viss 
mån det vida väsendtligare behofvet för banken, att kunna, efter om
ständigheternas beskaffenhet, inom så kort tid som möjligt till redbar, 
metallisk valuta realisera sina vexlar, som dock alltid innan de blif
vit realiserade, utgöra en relativt mindre redbar valuta, än klingande 
mynt eller plantsar.

Särskildt har jag begärt ordet, för att till bemötande upptaga 
ett yttrande af eu föregående talare, som ville att äfven invisningar 
på kassa borde få inköpas och såsom metallisk kassa i Riksbanken 
beräknas. Denna åsigt kan jag, för min del, icke biträda. Rätteli
gen äro invisningar, icke cirkulationspapper såsom vexlarne, utan li- 
qvidationspapper. Invisningar innehålla uppdrag eller bemyndigande af 
en person för en annan, att från den förres kassa eller kredit eller 
saldo hos tredje man få lyfta en viss summa. De äro ock derför, 
vanligast, icke stälda på viss tid, eller åtminstone ej annat än på 
ganska kort tid, emedan sådant bäst öfverensstämmer med deras 
ändamål. De äro oftast utfärdade för viss man, och kunna då ej 
endosseras; men enligt de nyare främmande handelslagstiftningarne 
fä de numera ock under vissa förutsättningar ställas till ordre och 
äro då endossabla, ehuru rättsföljderna af ett sådant endossement 
icke i allo äro gjorda lika med vexelendosseringar. Hvartill det vid 
sådant förhållande skulle gagna att inberäkna invisningar i bankens 
metalliska kassa, är åtminstone för mig svårt att inse, och ber jag 
derför att få afråda godkännande af den aktade talarens förslag. 
Emot den af flere talare yrkade återremissen af ifrågavarande tredje 
punkt har jag intet att invända.
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Herr Peijron: Eu, föregående talare på Göteborgs bänken har 
yttrat att 3 månaders växlar uteslutande äro blanco-vexlar. Detta 
ar åtminstone icke fallet i Stockholm. Det är sannt att för trävaror 
dragas ända till sex månaders vexlar, men i Stockholm och såsom 
jag tror äfven i Göteborg, dragas vexlar å alla öfriga exportartiklar 
huivudsakligast på tre månader.

Herr Reuterswärd: Jag har begärt ordet för att förena mig 
med dem, som yrka återremiss, enär jag anser det vara af vigt att 
icke vexlar, betalbara först efter 4 månader, få inräknas i den me
talliska valutan.

Friherre Skogman: Med anledning af hvad en ärad talare här 
yttrat om invisningar, ber jag att få nämna att de icke mottagas 
utan att vara säkra, och att anledningen, hvarföre man någon gång 
tagit dem, varit den att de . vändt sig omkring ganska stora summor 
och genom att åt dessa gifva formen af invisning i stället för af 
vexel har man besparat sig eu ej obetydlig stämpelafgift i utlandet. 
Jag ber att fa tillägga att, da de vexlar, som banken köper, vanligen 
köpas omedelbart af trassenterna, några föregående namn af endos-' 
senter oftast ej finnas. Men det är just dessa som skola för banken 
förstärka vexeln, hvilken deremot icke vinner genom de bankens en
dossement följande namnen.

Friherre Stjern bl ad: Jag har begärt ordet för att bemöta ett 
åt en vara talare på Norrlandsbänken gjord invändning mot mitt för- 
slag, att invisningar jemväl böra räknas till bankens metalliska kassa. 
Jag anser det vara af vigt, att en sådan bestämmelse införes i 5 § 
Banko-i eglementet, ty i annat fall skola fullmäktige icke ega rättig'- 
het att köpa invisningar. En invisning är nära nog det bästa värde
papper man eger, emedan man ej gerna afgifver en invisning utan 
att ega en motsvarande kontant behållning, och jag tror mig känna 
att Riksgälds-kontoret till Riksbanken försålt stora belopp i invis
ningar vid den tid dä Staten upptog lån utomlands. Jag ber derföre 
att, för den händelse mitt yrkande om återremiss skulle vinna bifall 
Banko-Utskottet matte beakta den af mig i mitt förra yttrande fram- 
stånda begäran.

Herr Frisk: Då jag, med kännedom att åtminstone en stor del 
af Norrlands trävaruexport numera betalas med vexlar per 6 månader 
anser att Riksbanken skulle tillskyndas en betydlig vinst, för den 
händelse bankofullmäktige blefve tillåtet köpa sådana, fullt goda 
vexlar, betalbara å utrikes ort senast inom 4 månader, och det skulle 
vara stor skada om banken gånge miste om en dylik vinst, så förenar 
jag mig uti det af Herr Reuterswärd afgifna yrkande.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr Gref- 
ven och Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels 
återremiss af den förevarande punkten och dels afslag derå samt bi
behållande af det motsvarande stadgandet i nu gällande reglemente
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oförändradt, framställde Herr (trefven och Talmannen först proposi
tion på bifall till punkten, hvarvid svarades' nej, och sedermera pro
position på återremiss deraf, som med ja besvarades.

4:de och 5:te punkterna.

Biföllos.

6:te punkten.
Friherre Skolman: Här 4:de o vin k ten fick den redaktion Ut

skottet föreslagit, och således derur uteslöts “hvad från reservfonden 
skall afforas", så uteslöts äfven sista stycket i 4:de § bankoregle
mentet, så lydande: “äfvensom då bankens säkerhet det medgitver 
och allmänna rörelsen sådant påkallar förstärkningar af handels-och 
närings-diskont-fonden samt medel för liqvid.af obligationer, som ban
ken, på grund af uppgjordt kontrakt eller eljest “öfvertager eller in
köper; allt under vilkor, att det stadgade maximum för sedelstock 
ei öfverskrides". Sådant som reglementet nu är, innehåller det . ej 
någon uttrycklig tillåtelse för banko-fullmäktige att köpa obligat^- 
ner, annorlunda än som i allmänhet innefattas i § 2 af bankoiegle- 
mentet. Då emellertid det synes mig vara skäl att ett sådant till
stånd mera uttryckligt funnes i reglementet utsatt och det torde vara 
lämpligt att vid § 27 inflicka någon bestämmelse derom, tager jag 
mig friheten föreslå, att vid nämnda § mom. d tilläggas orden: hvar
förutan fullmäktige berättigas att inköpa obligationer“, och anlialler 
jag vördsamt om proposition på detta mitt yrkande.

Herr Wijkander: En af bankofullmäktige har anmärkt, att i
reglementet saknas föreskrift att fullmäktige ^ega rättighet att inköpa 
obligationer, men på samma gång har han påpekat § 2, der det star, 
att bankens verksamhet, omfattar, bland annat “köp och försäljning 
af vexlar och räntebärande obligationer“. För min del. har jag icke 
någon gång ifrågasatt det fullmäktige skulle sakna, rättighet att köpa 
och sälja obligationer. När berörda § 2 föreskrifver att en dylik 
handel utgör föremål för “bankens verksamhet14, kan man väl icke 
säga att föreskrift saknas, och att fullmäktige äfven så tolkat para
grafen, framgår deraf att obligationer af dem, efter behof och sig 
företeende omständigheter, blifvit både köpta och sålda,, men skulle 
Kammaren vara af annan åsigt, vill jag icke motsätta mig införandet 
af det begärda tillägget; dock upprepar jag att efter min uppfattning 
ett dylikt förtydligande icke är af behofvet påkalladt., hvadan jag yr
kar bifall till punkten oförändrad, sådan den blifvit af Utskottet 
föreslagen.

Grefve Mörner, Carl Göran: Den §, som här är i fråga, inne
fattar stadganden om åtgärder för förstärkande af bankens kassa, 
och då kan det väl ej vara lämpligt att deri .inblanda, något som 
alldeles icke hör hit, eller om inköp af obligationer, hvilket väl ej
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kan öka kassan. Jag anhåller derföre om bifall till Utskottets för
slag oförändradt.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr (Tref
ven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels 
bifall till den förevarande punkten och dels af Friherre Skogman, 
att punkten skulle bifallas med följande, vid slutet fogade tillägg: 
“hvarförutan fullmäktige vid sådant tillfälle berättigas att, på grund 
af uppgjordt kontrakt eller eljest, öfvertaga eller inköpa räntebärande 
obligationer11; framställdes proposition på bifall till punkten och be
svarades med ja.

lida punkten.

Bifölls.

8:de punkten.

Friherre Skogman: Den förändrade redaktion denn,a § erhållit,
synes mig vara till den grad otydlig, att jag verkligen icke vet, 
huru den skall tolkas. Otydligheten har uppkommit genom att man 
inskjutit ordet “motsvarande11. År det till belopp eller till valör, som 
sedlarne skola motsvara de sedlar, hvilka lemnas till invexling? 
Skall den, som kommer med 100 R:dr i ettor, vara förhindrad att få 
en enda sedel på 100 B:dr, eller skall han, om han kanske önskar 
återfå samma valörer, vara tvungen att mottaga en hundra R:drs- 
sedel, eller ega Fullmäktige att häri göra huru de vilja? Redaktio
nen är verkligen så elastisk, att ett kommande Banko-Utskott kan 
tolka den huru det behagar, om det föresatt sig att finna fel i full
mäktiges åtgörande. Insattes efter “motsvarande11 ordet “belopp,11 
skulle all tvekan vara undanröjd; men jag hemställer hellre, att § 
måtte få förblifva oförändrad såsom förut, endast med den skilnad, 
att orden “äfvensom för spridning i landsorten af sistberörda två 
sedelvalörer11 måtte utgå, alldenstund detta oskyldiga stadgande om 
spridningen haft en märklig förmåga att framkalla vissa farhågor.

Grefve Mörner, Carl Göran: Det är just mot den af den siste 
talaren förordade uteslutning, som jag vill framställa några erinrin
gar. Jag kan icke inse, att det ligger något ondt deri, att banko
fullmäktige vidtaga åtgärder för spridning i landsorten af sedlar på 
fem och en riksdaler; och då vi veta, att privatbankerna på allt möj
ligt sätt söka sprida sina sedlar äfven på långt aflägsna orter, kan 
jag ej se något skäl att härutinnan binda händerna på fullmäktige. 
Det kan ju icke vara så ändamålslöst, att man åtminstone någon 
gång i landsorten får se en temligen snygg en riksdalerssedel, hvilket 
nu verkligen är en sällsynthet. Att borttagandet af stadgandet skulle 
innebära någon för allmänheten eller banken vigtig reform, förstår 
jag ej, och jag yrkar derföre, att den gamla§:n måtte bibehållas oför
ändrad.
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Friherre von Schwerin: På den talare, som först yttrade sig
i denna icke ^ särdeles vigtiga fråga, kan man tillämpa ordspråket: 
att gå öfver ån efter vatten. Huru man kan komma till den tydning, 
att “motsvarande sedlar" skall betyda, att inlemnaren skall kunna 
tvingas att mottaga sedlar af samma valör, kan jag verkligen ej fatta. 
Det påminner mig om en anekdot från Napoleons fälttåg i Tyskland 
1813. Der fanns då en general, som hade befäl öfver två kanoner 
och tusen man; han fick order att komma en annan styrka till suc
kurs med en kanon och 500 man, och då blef han alldeles hjertängs
lig öfver att han ej visste, hvad han skulle göra med den andra ka
nonen och de öfriga 500 soldaterna. Att ordet “belopp" kunde in
ryckas, vill jag gerna medgifva, men vid fråga om lagstadganden är 
det icke mångordigheten, utan kortheten och bestämdheten, som före
komma missförstånd.

Hvad frågan om spridningen angår, så är, efter min mening åt
minstone, Utskottets förslag riktadt mot ettorna, hvilka jag hoppas 
måtte en gång ur rörelsen försvinna, i likhet med hvad redan skett 
med 12 och 24 skillingar.

Herr Ekman:. Att Utskottet strukit ut stadgandet i reglementet, 
att bankofullmäktige, böra vidtaga särskilda åtgärder för spridande af 
femmor och ettor, hvilket stadgande icke medförde fördel för vare sig 
Banken eller allmänna rörelsen, kan väl ej klandras. Hvad förslagets 
redaktion i öfrigt angår, tror jag att något missförstånd icke bör kunna 
uppstå. Meningen är ju att få gamla sedlar utbytta mot nya, och 
således kan icke den, som kommer med söndriga ettor, hafva annat 
anspråk än att få nya ettor, icke att få sedlar af annan valör. En
ligt min åsigt kan och bör Utskottets förslag antagas, och jag an
håller derföre om proposition på bifall till detsamma.

Herr Rydqvist: Om meningen vore att småningom indraga
sedlarne å en riksdalers valör, skulle jag icke hafva något att der
emot erinra, emedan det skulle vara en början, att få silfver utspridt 
i landet; men jag har icke kunnat finna det ringaste i betänkandet, 
som ger mig anledning till antagande, att Utskottets afsigt varit 
denna. Deremot finner jag 30 § i bankoreglementet, sådan den nu 
lyder, ega ett obetingadt företräde framför den här föreslagna redak
tionen. Då i reglementet hittills funnits ett stadgande, som påbjuder 
spridning i landsorten af bankens sedlar, förefaller det mig eget, att 
man just nu skall taga bort detta. Det ligger något härunder. Det 
är allmänt kändt och kan icke förnekas, att privatbankerna anstränga 
alla sina krafter för att inom alla delar af landet sprida sina sedlar, 
i synnerhet de på lägsta valörerna, och då förefaller det mig besyn
nerligt, att det icke ens skulle medgifvas Riksbanken att, i fall det 
läte sig göra, söka sprida äfven sina sedlar å lika låga och ännu 
lägre valörer. Jemför man Riksbankens sedelskuld i lägre valörer 
nu mot hvad den var för tio år sedan, finner man, att den utgjorde 
vid slutet af år 1859 16,520,000 R:dr, men vid slutet af 1868 icke mer 
än 11,912,000, och att den således minskats med 4,608,000 R:dr. Luö- 
kan har fyllts af privatbankernas sedlar å 5 och 10R:drs valör. De enda
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Riksbankens sedlar, som icke blifvit undanträngda, äro just dessa 
sedlar å 1 R:dr; de utgjorde nemligen 1859 4,250,000, men både 1868 
ökats till 5,228,000. På grund af hvad jag nu anfört, anhåller jag 
om utslag å Utskottets förslag och bibehållande af det nu gällande 
stadgandet oförändradt.

Herr Wijkander: Då två föregående talare yrkat bibehållande 
af den gamla redaktionen och dervid särskildt betonat vigten af 
spridningen, samt den siste talaren till och med trott sig finna nå
got under Utskottets förslag, ber jag få anföra en omständighet, som 
tydligen bör ådagalägga att så icke kan vara fallet. En stor del af 
dessa vexlingsförrättare, hvilka skulle sprida Riksbankens sedlar, 
äro kassörer"! privatbanker, och Utskottet hade sig till och med be
kant, att vid den tid, då beslutet inom Utskottet fattades, bokfördes 
den för vexlingen influtna provision i en privatbank såsom en in
komst för banken sjelf, och att kassören ansågs på grund af sin 
tjenstebefattning hos banken skyldig att verkställa detta bestyr. 
Vid sådant förhållande kan man väl icke föreställa sig att vexel- 
förrättarne arbeta särdeles mycket för spridningen af Riksbankens 
sedlar. För öfrigt kan jag ej riktigt förstå, huru Riksbanken kan 
sprida sedlar annat än genom utlåning, eller huru man kan öka 
Riksbankens utelöpande sedelstock genom vexling med samma banks 
sedlar af samma eller högre valör, tv någon annan åtgärd kan ju 
bankens ombud ej vidtaga än vexling, hvarföre han äfven vanligen 
benämnes'“vexlingsförrättare11. Det är väl ej heller skäl att söka 
sprida sedlar å en riksdalers valör utöfver hvad allmänhetens behof 
krafvel-, ty det antal dylika sedlar, hvilket under nästlidet år invex- 
lades såsom förslitne, utgjorde ei mindre än 4,700,000 stycken, med 
en kostnad för banken af 110,700 R:dr. Det är visserligen en pligt 
för Riksbanken att tillhandahålla allmänheten snygga sedlar, men 
icke är det skäl vid deras så kallade spridning söka utpressa ett 
större antal, än som rörelsen kräfver. Hvarje försök i den riktnin
gen medför endast kostnader, icke något verkligt gagn för allmänhe
ten eller Riksbanken.

Hvad redaktionen i öfrigt angår, har jag visserligen icke inom 
Utskottet deltagit i §:ns affattande, men lika med en föregående- 
talare tror jag dock att den ej bör kunna missförstås. Man kan na
turligtvis redigera på olika sätt, men den af Utskottet föreslagna ly
delse bör ej kunna gifva anledning till tvetydighet, och jag anhåller 
derföre om proposition på bifall.

Herr Ekenman: Jag har ej kunnat inse lämpligheten af ifråga
varande stadgande i bankoreglemente!, för så vidt nemligen det 
skulle innefatta föreskrift för Fullmäktige att vidtaga andra åtgärder 
för spridning af bankens sedlar i landsorten, än invexling af för
slita sedlar mot nya. Någon annan åtgärd hafva ej heller Fullmäk
tige vidtagit; nu måste ju dock alltid vexelförrättarne redovisa med 
förslita sedlar, och således kan någon spridning i egentlig mening 
ej ifrågakomma. Utskottet har derföre, enligt min mening, handlat 
klokt, dä det föreslagit borttagande af detta öfverflödiga stadgande.
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Hvad angår påståendet att man skulle återfå sedlar af samma 
valör, så innehåller ju förslaget, att sedlarne kunna inlösas icke blott 
med sedlar utan med silfver. Jag anhåller om bifall.

Friherre Raab, Adam: Jag torde få erinra om hvad Utskottet 
i motiveringen till förevarande punkt yttrar: “Ehuru berörda anord
ning förorsakar Riksbanken en utgift, som kunde besparas, skulle 
dock borttagandet af den ersättning, som tillgodokommer vexlings- 
förrättarne, utan tvifvel föranleda dertill, att de sedlar af små valö
rer, som cirkulera i landsorterna, komme att der qvarstadna äfven 
sedan de blifvit så slitna och så vidare. Häraf framgår ju tydligt och 
klart, att ändamålet med den föreslagna förändringen ingalunda är 
att minska den kostnad Riksbanken tillskyndas genom invexlingen. 
Förslaget är nog, såsom en föregående talare antydt, riktadt mot 
Riksbankens ettor, men när vi veta att öfver fem millioner sedlar å 
denna valör äro i rörelse, och att detta är det enda företräde i af
seende å sedelutgifningsrätt Riksbanken eger framför privatbankerna, 
är det väl ej skäl att borttaga äfven detta lilla prerogativ. Jag kan 
derföre ej biträda Utskottets förslag, utan anhåller om afslag å det
samma.

Grefve Mörner, Axel: Jag kan icke finna annat än att den 
förändrade lydelse af 30 §:n, som af Utskottet blifvit föreslagen, är 
en förbättring; ty den är enklare än §:ns nuvarande lydelse och, ju 
enklare en § är, desto bättre är den, om den ändock uppfyller det 
ändamål, som med densamma åsyftas. Den här föreslagna §:n upp
fyller, i min tanke, det dermed åsyftade ändamål, eller att bereda 
möjlighet för invexling af Riksbankens förslitna sedlar, men i för
slaget finnes dock, på sätt af föregående talare blifvit anmärkt, ett 
ord, nemligen ordet “motsvarande11, livilket innebär en otydlighet. 
Jag kan icke inse, hvartill detta ord skall tjena; om meningen der
med är, att en person, som har t. ex. många gamla femriksdalrar och 
vill låta invexla dessa, skall vara tvungen att mottaga nya penningar 
i samma valör, synes mig detta vara hardt, och, om meningen med 
ordet “motsvarande11 åter är att han skall erhålla lika stort belopp 
tillbaka, som han lemna:’ från sig, är det alldeles öfverflödigt, ty in
gen lärer väl lemna från sig mera än han får tillbaka. Jag anhål
ler derföre om bifall till ifrågavarande § endast med den förändring, 
att ordet “motsvarande11 uteslutes.

Herr Wijkander: Jag har begärt ordet endast derför, att jag 
blifvit så grymt missförstådd af en ärad talare här på andra sidan 
gången och för att försäkra honom, att med hvad jag, såsom leda
mot af Utskottet, här yttrat, jag icke velat uttrycka annat än, att 
Utskottet icke velat minska spridningen af Riksbankens sedlar för 
att minska dermed förenade kostnader, eller för något annat ändamål, 
och aldra minst för att taga bort Riksbankens prerogativ att ut
gifva mindre sedelvalörer. Den föreliggande frågan har i sanning 
icke så stora dimensioner. Utskottet har tvärtom utgått ifrån den 
åsigten, att här endast är fråga om Riksbankens skyldighet att till
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se, att, när allmänheten önskar erhålla sedlar af lägre valör, tillgång 
dertill inom orterna finnes, samt att de små sedlar, Riksbanken har 
utelöpande, kunna, när de blifva smutsiga, af allmänheten utbytas 
mot nya och rena. I den föreslagna redaktionen af ifrågavarande § 
har Utskottet icke vidtagit någon annan förändring än, att Utskot
tet borttagit eu mellanmening, som skulle kunna gifva anledning till 
en oriktig uppfattning af ändamålet med ifrågavarande åtgärd. Ut
skottet har nemligen vågat tro, att spridning af sedlar, i mening att 
sålunda pressa ut dem i landsorten, är på ifrågavarande väg omöj
lig, och att denna § derföre icke borde innehålla annat än hvad der
med verkligen åsyftas, eller tillhandahållande åt allmänheten af små
sedlar och invexling af bankens förslitna dylika sedlar. Om Kam
maren, på sätt en talare föreslagit, vill utesluta oidet “motsvarande", 
har jag visserligen icke något deremot, men jag anser det temligen 
oskadligt, och att det derföre lika gerna kan qvarstå. \

Grefve Mörner, Carl Göran: Jag vill icke inlåta mig på frå
gan om uppgörande af en marcheroute, eller meddelande af föreskrif
ter för banko full mäktige, h vilka åtgärder de för mindre sedelvalö
rers spridande böra vidtaga, och icke heller vill jag yttra mig om, 
huruvida den af en föregående talare omförmälda utväg i detta hän
seende skulle vara den mest lämpliga, utan jag vill endast omnämna 
en åtgärd, som i fordna tider för detta ändamål vidtagits och som 
medfört gagn. Denna åtgärd var icke konstig samt bestod deri, att 
sedlar å mindre valörer från Riksbanken öfversändes till ränterierna. 
Derigenom vanns dock icke fullkomligt ändamålet att få sedlarne 
spridda, och jag minnes från den tid, då jag skötte en kamererare- 
tjenst, att jag åtminstone från ett län alltid fick emottaga alldeles 
nya två riksdaler banko sedlar, hvartill väl orsaken var, att man 
ansåg det vara bättre att skicka sedlarne tillbaka till Stockholm än 
att sprida dem i landsorten. Jag tror, att ifrågavarande §:s nu
varande lydelse är temligen oskadlig samt att den äfven på några 
ställen kan medföra gagn, och jag anhåller derföre, att den måtte 
bibehållas oförändrad.

Herr Rydqvist: Jag har endast velat fästa uppmärksamheten 
derpå, att, så vidt jag kan fatta, den af Utskottet föreslagna förän
drade lydelsen af ifrågavarande § i hufvudsaken icke skiljer sig ifrån 
den gamla. Den gamla §:n lyder sålunda: “För invexling i landsorten 
af förslitna sedlar å 5 R:dr och derunder, i utbyte emot silfver- 
mynt å 10, 25 och 50 öre, samt sedlar å 1 R:dr och 5 R:dr, äf
vensom för spridning af sistberörda två sedelvalörer, ega fullmäk
tige vidtaga nödiga åtgärder'1; och den nya §:ns ordalydelse är denna: 
“För invexling i landsorten af förslitna sedlar å 5 R:dr och derun
der emot motsvarande sedlar eller silfvermynt ega fullmäktige att 
vidtaga nödiga åtgärder". Sålunda äro de båda §§:na i sak lika, en
dast med den skilnad, att mellansatsen, “äfvensom för spridning i 
landsorten af sistberörda två sedelvalörer", hvilken spridning på 
vissa håll ingalunda är omtyckt, i den nya § blifvit borttagen. Då jag 
likväl anser denna mellansats vara af ganska stor vigt, yrkar jag,



att, med afslag å Utskottets förslag, §:ns gamla lydelse måtte bibe
hållas.

Herr Wallenberg: Jag hörde visserligen härom dagen den si
ste värde talaren yttra, att han icke hade kännedom om postremiss- 
vexlar, eller åtminstone att till honom stora luntor penningar bru
kade sändas i konvolut, men detta var en småsak mot hvad jag hört 
i dag af en ärad ledamot i denna Kammare, som icke tyckes tro, att 
bankväsendet utvecklat sig något under den tid, som förflutit under 
det en kamererare hunnit blifva president. Jag skulle dock tro, att 
dessa tidpunkter äro så vidt aflägsna från hvarandra, att de svårli
gen kunna jemföras. Hvad nu särskild! beträffar 30 § i bankoregle
mentet, så innehåller den, att för invexling af i landsorten för slitna 
sedlar ega fullmäktige att vidtaga nödiga åtgärder; men fullmäktige 
behöfva icke göra sig något omak dermed, ty alla förslitna sedlar 
inkomma till Banken genom de 135 bankkontor, hvilka nu finnas 
fördelade i landet, men som icke funnos, när nämnda bestämmelse 
först inflöt i reglementet. Att för. spridning utaf bankens småsed
lar hålla särskilda vexlingsombud i landet, är alldeles öfverflödigt 
och en bortkastad utgift, och att gå så långt som det bekanta cir
kuläret af år 1864, hvilket nästan satte premier på privatbankssed- 
lars indragande, är att göra dessa sedlar nästan för stor ära. Jag 
tycker, att den ifrågavarande §:en är bra sådan den blifvit föreslagen, 
men skall dock gerna instämma i det förslag, en representant ifrån 
Södermanlands län framställt, eller att ordet “motsvarande" måtte 
uteslutas, ty hvar och en som vexlar lärer nog se till, att han får 
lika stort belopp tillbaka som han lemnar ifrån sig.

Grefve Mörner, Carl Göran: Jag är öfvertygad om, att kon
sterna i bankväsendet mycket stigit sedan den tid, hvarpå jag i mitt 
förra anförande syftade. Den tiden voro vi fuskare, ty då kommo 
endast ifrån eu enda provins tilibakasändningar af Riksbankens sed
lar, men jag är viss om, att numera komma sådana tillbaka från alla 
möjliga håll.

Herr Frisk: Som jag icke kan inse, att den förändrade lydelse, 
Utskottet velat gifva åt ifrågavarande § i banko-reglementet, innebär 
någon förbättring, utan tror, att den snarare medför otydlighet, an
håller jag, att §:en måtte oförändrad bibehållas.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
Grefven och Talmannen, att under densamma hade afgifvits följande 
vrkanden, nemligen: l:o att den förevarande punkten måtte bifallas; 
2:o af Grefve Mörner, Axel, att punkten skulle bifallas med ute
slutande af ordet motsvarande; 3:o af Friherre Skogman, att Kam
maren, med afslag å punkten, måtte besluta, att stadgandet i 30.§:n 
af nu gällande reglemente skulle bibehållas, dock med den förändring, 
att orden: “äfvensom för spridning i landsorten af sistberörda två 
sedelvalörer" uteslötos; samt 4:o att punkten skulle afslås och stad
gandet i 30 §:n af gällande reglemente bibehållas oförändradt.

42 Den 25 April.



43

Härefter framställde Herr trefven och Talmannen först pro
position på bifall till punkten, hvarvid svarades många nej jemte åt
skilliga ja, och sedermera proposition på punktens antagande med 
uteslutande af ordet motsvarande, då svaren utföllo med många ja 
jemte åtskilliga nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

Flere ledamöter begärde votering.

Efter förmälan, att Kammaren egde att bestämma, Jivilketdera 
af de öfriga yrkandena skulle utgöra kontrapropositionen vid vote
ringen, framställde Herr (trefven och Talmannen proposition derå, 
att afslag å punkten samt bibehållande af det nu gällande stadgan
det oförändradt skulle uti Kontrapropositionen intagas, och, då der
vid svarades många ja, blandade med nej, förklarade sig hafva funnit 
ja öfvervägande.

Med anledning deraf, att votering om kontrapropositionens inne
håll begärdes, uppsattes, justerades och anslogs följande voterings
proposition:

Den som vill, att, vid blifvande votering om bifall till 8:de punk
ten i Banko-Utskottets Memorial N:o 8, med uteslutande af ordet mot
svarande, kontrapropositionen skall innehålla afslag å denna punkt 
och bibehållande af det nu gällande stadgandet oförändradt, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, kommer annan kontraproposition att bestämmas.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

J a—45;
Nej—36.

Uppsattes, justerades och anslogs en så lydande voteringspropo
sition för hufvudvoteringen:

Den, som bifaller 8:de punkten i Banko-Utskottets Memorial N:o 
8, med uteslutande af ordet motsvarande, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslår Kammaren denna punkt och beslutar, att stad
gandet i 30 §:n af nu gällande Banko-reglemente skall oförändradt 
bibehållas.

I)pn 'i5 April.
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Vid denna voterings utgång befunnos rösterna hafva 
lunda:

J a—63; 
Nej-20.

utfallit så-

9:de—ll:te punkterna.

Biföllos.

12:te punkten.

Herr Nordström: I nu gällande reglemente, §:n 44, är beloppet 
af det till fabrikers och manufakturers understöd anvisade kreditiv 
bestämt till 1,750,000 Riksdaler, sedan det, i följd af de åsigter, som 
på ett så betecknande sätt utmärka den fria skolans män i deras 
omsorger om näringslifvets förkofran inom landet, småningom blifvit 
dertill reduceradt. Uppenbart synes det dock vara, att den afKom- 
merse-koilegium förvaltade manufaktur-diskontfonden i samma mån 
kraftigare kan understödja de till lån derur berättigade näringsidkare, 
ju fastare det kreditiv är, som fonden för sitt ändamål kan påräkna. 
Ofta och inom kortare tid återkommande rubbningar eller nedsätt- 
ningar i kreditivets belopp verka tillbaka på flera sätt menligt på 
utlåningarne från manufaktur-diskontfonden och särskildt i afseende 
å den tid, dessa utlåningar kunna tillåtas förblifva utestående. Skall 
kreditivbeloppet småningom bringas att upphöra, är det val dock ej 
för samhällets välfärd och de så kallade finansiela principernas triumf 
oeftergiflig!, att detta skall ske med ångkraftens hastighet, eller 
genom betydliga ned sättningar hvarje år. Sekelgamla affärs-tisan c er 
behöfva, äfven de, tillräcklig tid för sina regenerationer. Jag, för 
min del, tillstyrker utslag på Herr O. Wijks motion.

Herr Wallenberg: Då nästa punkt föredrages, skall jag anhålla 
att få yttra mig i den fråga, hvarom Herr Nordström nu synes tala.

Sedan öfver läggningen förklarats slutad samt Herr (Trefven och 
Talmannen yttrat, att under densamma endast hade yrkats utslag å 
punkten och bifall till Herr Rydqvists i frågan väckta motion; fram
ställde Herr (Trefven och Talmannen proposition på bifall till punkten 
och, då dervid svarades många ja jemte några nej, förklarade sig 
hafva funnit ja öfvervägande.

13:de punkten.

Friherre Raab, Adam: Jag anhåller få fästa uppmärksamheten 
derpå, att här är fråga om, huruvida det belopp af 1,750,000 R:dr, 
som numera återstår af de 2,250,000 R:dr, hvarå kreditivet till manu
fakturernas och fabrikernas understöd förr varit anvisadt, skall ytter
ligare nedsättas med 250,000 R:dr. Utskottet har på grund af Herr 
Wijks motion tillstyrkt en sådan nedsättning, men jag anhåller att 
få anföra några skäl, hvarföre jag anser, att manufaktur-diskontens
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kreditiv bör bibehållas vid sitt nuvarande belopp. Utskottet säger 
visserligen, att det vill uttryckligen förklara, “att den indragning 
af ifrågavarande till fabriksnäringars understödjande afsedda allmänna 
bidrag, som Utskottet lika med föregående Riksdagars Banko-Utskott 
anser höra ske, ingalunda kan hafva sin grund i någon liknöjdhet 
än mindre afvoghet mot dessa näringar"; men jag får hemställa, om 
det finnes något tydligare sätt att visa brist på intresse för närin- 
garne än då man undandrager dem det understöd, de förut haft; och 
att detta understöd varit verksamt och nyttigt lärer; väl icke kunna 
förnekas. Visserligen säger Utskottet, att alla näringar icke hafva 
samma fördel af detta understöd, emedan en del äro i reglementet 
uppräknade och en annan del icke, men det beror, mine Herrar, på 
Kongl. Maj:t att tillstädja sådana näringar, som icke äro i regle
mentet uppräknade, att erhålla lån från manufaktur-diskonten. Om 
det finnes en brist i reglementet, bör man väl tillse, att denna brist 
blifver afhjelpa men icke bör man väl för denna brists skull indraga 
en del af lånefonden och antyda, att den så småningom bör helt och 
hållet indragas, dag har mig bekant, att en sockerbruksanläggning 
i Kalmar län erhållit understöd ifrån manufaktur-diskonten, och jag 
är öfvertygad om, att denna anläggning icke kommit till stånd, så 
vida den icke kunnat grundas på ett så fördelaktigt lån som de från 
manufaktur-diskonten utgående, hvilkas amortering icke börjar förrän 
på femte året efter deras erhållande och derefter fortgår med en 
fjerdedel årligen, i följd hvaraf denna fond för större’ anläggningar 
är af ofantligt värde., Man säger visserligen, att man under goda 
tider kan lätt erhålla penningar på några månader, men, om efter 
dessas slut peni ingetillgången till äfventyra icke är lika god och in- 
dustri-idkaren blir tvungen att inbetala hela kapitalet, så kan en stor 
anläggning gå förlorad för en person, som vågat sig ut på djupet. 
På dessa skäl och då det icke kan nekas, att våra näringar äro i 
stort behof af understöd, samt dessas förkofran är en välgerning för 
hela landet, önskar jag, att kreditivet till manufaktur-diskonten måtte, 
om det än icke kan höjas till sitt förra belopp, dock bibehållas vid 
det nuvarande; och anhåller jag derföre om afslag å Utskottets för
slag.

Den 25 April.

Häri instämde Herr Nordström.

Herr Selander: Jag vill icke inlåta mig i frågans detaljer, men
lian velat hemställa, huruvida icke Kammaren skulle vilja besluta, 
att orden “för år 1871“ måtte ur Utskottets förslag utgå; —i sådan! 
fall kan nemligen samma stadgande qvarstå äfven vid nästa Riksdag.

Herr Ekman: Jag skulle brista i skyldig grannlagenhet emot
Kammaren, om jag till vederläggning upptoge de skäl för bibehål
lande af kreditivet till manufakturdiskonten vid dess nuvarande be
lopp, som blifvit af den näst siste talaren anförda. Samma skäl hafva 
under Henne föregående riksdagar oupphörligen andragits, samma 
skäl hafva också oupphörligt vederlagts, och jag tror verkligen icke, 
att några nya skäl kunna anföras för kreditivets bibehållande och
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icke heller för dess minskning, utom ett skäl, hvilket just på sista 
dagarne tillkommit, och som synes ganska talande för den af Ut
skottet föreslagna åtgärden. Det förhåller sig nemligen så med ma
nufakturdiskonten, att den hittills utbetalt till Riksgälds-kontoret för 
slöjdskolans räkning ett belopp af 21,000 Rall’, hvilket ungefär mot
svarar den ränta manufakturdiskonten förtjenat på sitt kreditiv. Nu 
har emellertid, till följd afbåda Kamrarnes beslut, diskonten befriats 
ifrån denna utgift, och vid sådant förhållande synes det vara temligen 
mycket begärdt, att kreditivet ändock skulle qvarstå till oförändradt 
belopp. Det kunde till och med vara skäl att helt och hållet indraga 
detta kreditiv, men då någon sådan motion icke blifvit väckt, och i alla 
fall Riksdagen har i sin hand att ytterligare uttaga steget framdeles, 
så inskränker jag mig till att yrka bifall till Utskottets förslag. Den 
siste talaren föreslog borttagande af orden “för år 1871“, och emot 
detta förslag, hvilket egentligen bort förekomma vid föredragning af 
26:te punkten, bär jag ingenting att invända, emedan, antingen dessa 
ord qvarstå eller icke, beslutet ändock kommer att afse år 1871.

Herr Wallenberg: Detta är, såsom den siste talaren nämnde,
en gammal fråga, och det lär väl ej derom kunna sägas något nytt. 
Men då det förekommer mig, som om åtskilligt af hvad förut yttrats, 
fallit ur minnet, så kanske det vore skäl att här återupprepa att det 
ej ar fråga om någon näringsjalusi, utan endast om att Riksbanken, 
hvilken likasom manufakturdiskonten är en penningeinrättning, sjelf 
måtte få utlåna sina fonder. Riksbanken är uteslutande en penninge- 
anstalt, hvaremot manufakturdiskonten skötes af ett civilt kollegium, 
som kunde hafva åtskilligt annat att göra. Hvad en talare här yt
trade om ett sockerbruk i Kalmar, kan visserligen vara behjertad 
värdt, men det hör ej hit, ty ett sådant lån, som det ifrågavarande, 
kan än i dag beviljas af manufakturdiskontens egen fond; utan att 
behöfva utgå af kreditivet.

Hvarföre orden: “för år 1871“ skulle borttagas, kan jag ej inse. 
Som herrarne behaga påminna sig, så har det angående kreditivet för 
Jernkontoret alltid uti bankoreglementst hetat, att det beviljas intill 
nästa riksdag. Det har varit på det viset ända från 1818. Vidare 
förekommer i 62 §, att Riksgälds-kontorets kreditiv beviljas på ett år, 
hvarföre skulle detta kreditiv beviljas på annat sätt och icke tåla 
vid att tagas under pröfning hvarje år? Mig synes det klart, att den 
saken ej kan falla, att detta kreditiv successive bör indragas. Om 
det sker med litet större eller mindre belopp det ena året än det 
andra, det gör detsamma, bara man är konseqvent. Jag yrkar bifall 
till Utskottets förslag.

Grefve Manderström: Lika med de föregående talarne kan 
jag börja mitt anförande med att påminna om att detta är en gam
mal och fullständigt utredd fråga. Jag skulle trötta Kammaren allt
för mycket om jag företoge mig att upprepa alla de skäl, som i af
seende på densamma äro framhållna, enär jag föreställer mig att frå
gan är för Kammarens alla ledamöter väl bekant. Jag tillåter mig 
endast erinra derom att, då vid förra riksdagen fråga väcktes om
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att nedsätta detta kreditiv från 2,000,000 R:dr till 1,750,000 R:dr, hvil
ken äfven efter gemensam votering blef Riksdagens beslut, så bevil
jade Första Kammaren bibehållandet af det fordna beloppet, eller 
2,000,000 R:dr. Då detta blef Första Kammarens beslut förra gån
gen, så betviflar jag att Kammaren vid denna riksdag vill ytterligare 
nedsätta ett kreditiv, som redan vid den forra, i strid mot den af 
Kammarens majoritet uttalade åsigt, förminskades till sitt nuvarande 
belopp.

Hvad åter beträffar det af en föregående talare, påpekade förhål
lande att manufakturdiskontens utgifter skulle komma att minskas 
med ett belopp af 21,000 R:dr, hvilket hittills årligen till Riksgälds
kontor utgått såsom ersättning för det å Riksstaten numera öfver- 
flyttade, tillförene af berörda fonds vinstmedel omedelbart bestridda 
anslag till Teknologiska Institutet; så är detta visserligen sant och 
kan ej annat än med tacksamhet erkännas. Men jag tillåter mig 
dock att bemärka, att denna gåfva ej kan anses omotiverad då, i 
samma mån kreditivet nedsätter fondens vinst, i samma mån nedgår 
denna fonds vinst. Då nu kreditivet blifvit nedsatt till 1,750,000 R:dr 
eller med 250,000 R:dr, och skilnaden emellan manufakturdiskontens 
utlåningsränta och den ränta diskonten till Riksbanken erlägger, ut
gör en procent; så var den högsta vinst diskonten kunde erhålla — 
om man finge antaga att fulla beloppet under hela året oafbrutet va
rit till utlåningar an vän dt, hvilket icke är händelsen, — 17,500 R:dr, 
hvadan manufakturdiskonten, derest den ej befriats från utgiften till 
Riksgälds-kontoret, haft att betala en summa, som öfverstigit dess 
vinst. Jag kan således ej annat än finna denna nedsättning af den 
enklaste billighet påkallad. Men om denna gåfva skulle ersättas 
derigenom att kreditivet oupphörligt minskas, så försvinner gåfvan i 
och med detsamma.

Jag vill ej längre uppehålla Kammarens tid, utan ber endast att 
få förena mig i det af Herr Selander framställda yrkande, visst icke 
derföre att jag har något emot att år 1871 insättes i §:n, men för att 
ej denna skall behöfva ändras vid hvarje riksdag. Jag skulle dess
utom tro att hela mellanmeningen: “i enlighet med Herr O. Wijks 
förslag uti motion N:o 174“, skulle kunna uteslutas, ty jag kan ej 
föreställa mig att dessa ord lämpligen böra i bankoreglementet in
tagas.

Jag slutar med att anhålla om utslag å Utskottets hemställan 
och att kreditivet fortfarande måtte till sitt nuvarande belopp be
stämmas.

Friherre von Schwerin: Såsom bekant utgör Riksbankens
grundfond för närvarande 25,000,000 R:dr. Härtill kommer förra årets 
bankovinst och reserverade medel in. m., så att Riksbankens verkliga 
förmögenhet kan anses uppgå till omkring 29,000,000 R:dr. Å andra 
sidan utgör den bankovinst, som blifvit stöld till Riksdagens disposi
tion 1,600,000 R:dr. Detta synes mig vara eu ganska lumpen ränta 
på en så stor affär.

Jag frågar då, hvad kan vara orsaken till denna ringa vinst? 
Jo, i första rummet att Riksbankens fonder äro bundna, så att full
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mäktige ej ega att använda dem i de rörelsegrenar, som kunna vara 
förmånligast. Så äro uti allmänna diskontfonden fastlästa 9,600,000 
R:dr, å kreditivet till jernkontoret 750,000 R:dr, som dock nu före
slagits att nedsättas till 600,000 R:dr, och slutligen det nu ifråga
varande kreditivet. Detta synes mig vara nog att förklara, hvarföre 
bankens vinst varit så liten.

Indragningen af detta kreditiv till manufakturdiskonten motive
rades enligt min tanke tillräckligt vid förra riksdagen. Och jag för
nekar att någon afvoghet emot näringarne gjort sig gällande hos 
Banko-Utskottet eller Riksdagen, ty på samma gång detta kreditiv 
blifvit minskadt, så har kreditivrätten för enskilda och bolag blifvit 
ökad. Och jag tror det vara bättre för dessa att, då de äro i behof 
af lån, adressera sig direkte till Riksbanken än till Kommers-kolle
gium såsom mellanhand.

Friherre Raab har anfört ett exempel om ett sockerbruk i Kal
mar, hvilket dock ej var särdeles väl vald! Jag beklagar alla före
tag, som skola grunda sig på penningetillgången hos våra låneanstal- 
ter. Undergången af ett sådant är i de flesta fall gifven. Men det 
är verkligen förhållandet såsom en person för några dagar sedan 
yttrade, att Sverige är ett land der man gör affärer utan penningar.

Här förekommer ytterligare ett skäl för en minskning i detta 
kreditiv, hvilket ännu ej blifvit vidrördt, nemligen att ett kreditiv ej 
bör betraktas såsom ett stående lån, utan endast såsom ett medel 
att röra sig med och underhjelpa liqvider. Användes kreditivet för 
detta ändamål, så torde det vara fullt tillräckligt.

På grund af hvad jag sålunda anfört, anser jag fördelarne af 
kreditivets nedsättning vara gifna, hvarföre jag anhåller om bifall 
dertill och i öfrigt förenar mig uti det af Herr Ekman framställda 
yrkande.

Herr Reuterswärd: Till en början får jag förklara min förun
dran deröfver, att uti bankoreglementet få se en sådan § som den 
här föreslagna. Mig veterligen brukar ej i bankoreglementet intagas 
hvarken motionärernas namn eller ännu mindre nummern på motio
nerna. Men jag förmodar, att Banko-Utskottet ansett denna motio
när hafva inlagt så mycken förtjenst genom att väcka denna motion, 
att det på detta sätt velat bevara minnet deraf.

Den siste talaren nämnde, att det vore oegentligt, att banken 
skulle binda sina fonder, på sätt nu eger rum, bland annat genom 
anvisandet åt vissa kreditiv till manufakturdiskonten och jernkonto
ret. Det förundrar mig att, då man framgått på den banan att min
ska dessa kreditiver, man då på samma gång vill bevilja kreditiver 
åt en slags inrättningar, som kallas folkbanker, och således vill be
vilja dem samma rättighet, som den man här vill fråntaga manufaktur
diskonten och jernkontoret. Detta bevisar bäst, att den föreslagna 
indragningen ej är grundad i sakens beskaffenhet, utan att det är 
det rådande partiet, som vill göra sina åsigter gällande. Jernhand- 
teringen och manufakturerna äro något gammalt och föråldradt, hvare
mot folkbankerna äro på modet. Det skulle ej förvåna mig om man

i kommande
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i kommande bankoreglementen finge se särskildta kreditiver anslagna 
till de olika partierna, t. ex. särskildt för landtmannapartiet och sär
skilt för enskilda bankintresset och särskildt för de nyliberala. När 
man nu slår in på en sådan bana, nemligen att göra allt sitt till för 
att undergräfva de nu bestående institutionerna, så söker man i stäl
let öfverflytta de fördelar, som dessa förut haft på andra institutio
ner, och detta är det mest klandervärda i Utskottets beteende.

Herr Ekman bär varit så god och lofvat att för denna gång nöja 
sig med den minskning, som nu är ifrågasatt, men tillika sagt att 
han hoppas att nästa gång få göra bättre tåg. Jag tror visserligen 
att hans mening vinner bifall hos många, men huruvida det kan vara 
klokt att så handla lemnar jag derhän. För min del får jag yrka 
utslag på den nu föredragna 13:de punkten och bifall till Friherre 
Raabs förslag.

Herr Wallenberg: En ärad talare påminte derom, att denna
Kammare vid nästlidet års riksdag beslöt att ej nedsätta kreditivet 
för manufakturdiskonten. Jag ber att å min sida få erinra derom, 
att ett af de kraftigaste motiver för detta beslut var just den utgift 
af 21,000 R:dr, som då ålåg manufakturdiskonten att till Riksgälds
kontor verkställa. Nu har samme talare, som då förde manufaktur
diskontens talan, behagat upplysa, att ett kreditiv af 1,750,000 R:dr 
endast lemnar manufakturdiskonten en nettovinst af 17,500 R:dr. Nå 
väl! Då den befriats från en utgift åt 21,000 R:dr, så kan jag ej se 
annat än att affären blifvit förbättrad med 3,500 R:dr. Under så
dana förhållanden torde ingen anledning till oro för manufakturdi
skonten förefinnas. Och jag ber att få upplysa, att, då denna sak 
ventilerades ; Stats-Utskottet, så var det en och annan ledamot, som 
ville, att man ändå skarpare skulle betona, att det var med afseende 
derpå, att man ämnade öfverflytta denna fond till Riksbanken, som 
den ifrågavarande eftergiften beviljades. För min del hyser jag den 
åsigten, att Riksbankens styrelse sjeif bör få bevilja alla kreditiver, 
med undantag af det, som Riksgälds-kontoret erhåller. Alla andra 
kreditiver böra beviljas af bankofullmäktige. Då kan man ej komma 
och skylla på att Riksdagen fastlåst bankens fonder.

Hvad den siste talaren yttrat om popularitet för folkbanker, 
tror jag vara ett argument, som är temligen långsökt. Det är före
slaget att sådana banker skulle kunna få kreditiver till belopp af
10,000 R:dr hvardera, på samma sätt som andra sparbanker, under 
vilkor att de ej äro grundade hvarken på aktielagen af 1848 eller 
Kongl. kungörelsen den 20 Maj 1864 angående enskilda banker med 
sedelutgifningsrätt, och att de för öfrigt äro att anse som fullkomligt 
säkra och solida.

På sådant sätt skulle ej mindre än 150 folkbanker kunna få sina 
behof tillgodosedda genom det kreditiv, som manufakturdiskonten 
nu har.

Jag är innerligt öfvertygad om att denna sak endast är en tids
fråga, och tror att, om den nu bifälles, den kommer aft medföra den 
minsta möjliga tryckning på näringarne, derföre att penningeställ-
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ningen nu är sällspordt god; den har åtminstone ej på många år 
varit så gynnsam.

Grefve Mörner, Carl Göran: Jag anhåller om tillgift för att 
jag tillåter mig säga några ord till försvar för en sak, som af en 
föregående talare ansetts så litet värd uppmärksamhet, att han för
klarade det en talare, sota förut uppträdt för densamma, ej ens skulle 
vara förtjent af ett svar. Jag tror att det är hvarje representants 
rättighet att. bedöma, huruvida det ärende, som är, på, tal, äf afvigt 
eller icke. Och jag tror ej att han i det hänseendet bör underkasta 
sig någon annan domsrätt. ... .

En annan talare lade mycken vigt derpå att detta kreditiv skulle 
indragas, emedan banken hade så ringa .vinst som 1,600,000 R:dr. 
Ja, detta kunde vara riktigt nog, om bankens tillgångar vore dispo
nerade; men om banken har betydliga medel, som ligga ofruktbara, 
så vågar j ag säga, att det ej är klokt att ytterligare taga ifrån henne 
en del af "hennes vinst genom att indraga eu del af detta kreditiv. 
Det torde vara bättre att nöja sig med någon ränta än att icke få 
någon alls. Då en så stor del af sedelutgifningsrätten är obegagnad, 
hvartill tjenar det då att skrinlägga ytterligare dessa penningar,.eller 
kan det väl vard bättre att få 4 procents ränta på dessa pennihgar 
såsom låta. till folkbanker, för hvars säkerhet man ej har någon ga
ranti, än att få 4 procents ränta på dem. af manufakturdiskonten, 
hvars soliditet ej kan betvifla? För min del kan jag ej finna att 4 
procent åro mera i det ena fallet äri i det ändra. Deremot är det 
den störa skilnaden, att på det. ena sättet riskerar man ingenting, 
emedan man der har full säkerhet, hvaremot den säkerhet folkban
kerna skulle kunna ställa; torde vara så godt som ingen.. Jag kän
ner åtminstone ej på hvad sätt dessa banker skola organiseras. Jag 
vet ej ens hvilken myndighet, Som har rätt att fastställa regemen
ten för dem: Kanske att det blir kommunalstämma eller någon dy
lik myndighet. Så yfdt jag vet, finnes ej något derom stadgadt. Jag 
skulle vara den ärade talaren tacksam., om han ville hafva den god
heten att upplysa mig derom. Jag är ej afundsjuk på den lilla fördel, 
som är i fråga att lemnas åt folkbankerna. Döt skall jag visa. då 
vi komma till den punkten. Meii jag kan ej tro, att 4 procent gifva 
större revenue, om det kommer från det ena hållet än från det an
dra, Det är för mig ofattligt. Och samma ränta föreslås af Banko- 
Utskottet för den ena som för den andra.

Ett skal till afvoghet mot. manufakturdiskonten torde möjligen 
ligga deri, att denna för det allmännas bakning fått vidkännas be
tydliga utgifter. När den allmänna industriutställningen i Stockhölm 
egde rum år 1866, bidrog manufakturdiskonten till densamma, med
75,000 B/.dr. Och till den stora Utställningen i Paris det följande 
året med 50,000 "R:dr. Denna inrättning bär således fullgjort en ut
gift, som man med skäl kunnat fordra att det allmänna .skulle vid
känts. Men mig vill det synas att den ko, som man vill mjölka, 
den skall man ock låta lefva. ...

Ja, det låg. ingen näringsjalousie i detta förslag till indragning 
af kreditivet. Jag förmodar att så år förhållandet, och vill visst ej
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sätta i fråga något annat, Men ju mera utyagame till lån på billiga 
vilkor inskränkas, desto större frihet erhålla sådana låneinrättningar, 
som icke hafva annat syftemål än att förtjena penningar, att gorå 
sina affärer, och man må ej klandra den saken. Hvar och en sköter 
sitt så godt han kan. Det är också derför, som den allmänna diskon» 
ten är en så dålig affär; densamma har nemligen varit en inrättning 
som under brydsamma tider klimat den mindre bemedlade jordbru
karen tillfälle att på drägliga vilkor. få sitt lånebehof fyldt’. Detta 
är alldeles ej den sämsta sidan af Riksbankens verksamhet; och jag 
tror att, när Riksbanken gal sina diskontlån till stora inrättningar, 
Malmö diskont och Göta kanal diskont, m ffck den vidkännas större 
förluster än sedermera. Det är ej alltid så säkert att ej de störa 
företagen gå omkull.

Denna Kammare bibehöll vid förra riksdagen kreditivbeloppet
0 förän dradt, ehuru det sedermera vid gemensam votering medsattes. 
Det påstods att hufvudsaklig» anledningen skulle yarit den här om
talade utgift af öfver 20,000 Rall', som manufakturdiskonten hade att 
bestrida. _ Med den förmåga jag möjligen kan ega att bedöma mensk» 
liga förhallanden, vågar jag tro att orsaken hvarföre det nedsattes 
den gången, y,ar att det korn i så godt sällskap.

Vid terra riksdagen var det nemligen första gången någon minsk
ning! jernkontorets kreditiv ifrågasattes. Ku tyckes meningen vara 
att fortsätta på samma sätt. Jag bär varit med på den tid, då man 
ville tillämpa denna teori om successiva indragningar på allmänna 
diskonten, noll riksdag för riksdag minska dess fond- Det grek un
der några riksdagar, men så gick det ej längre. Det blot stopp för 
den minskningen, J).et kan val hända att det blir -stopp bär också. 
Det är ju möjligt ..att, om manufakturdiskonten och jernkontor et 
kunna lefva några år ännu, äfven för dem en annan vind kommer 
att blåsa, Emellertid tror jag det vore lyckligt, om man kunde-stanna 
på den punkt der man nu befinner .säg, hvarföre jag får förena mig
1 det .af .h.-rihe,rre Raab framställda yrkande, att kr editi-vfee lopp et 
måtte loförändradt bibehållas.

Herr Wij bände r: Hvad eu talare från Kopparbergs län yttrade,
om ubÅafs.iffter“, awer jag aktningen för det Utskott, af hvithet jag 
genom Kammarens . förtroende har äran vara ledamot, förbjuda mig 
att bemöta. Jag vill nu ej heller yttra mig om folkbanker; tv derom 
torde det vid 24:de punkten va® råtta ställe,: 'att uttala sig; utan 
heder jag blott att tå erinra den talare, som nyss hade ordet, att, 
hvad som bär i Betänkandet förekommer ej endast är förslag till 
redaktionsförändringar, utan äfven besvarande af de i detta ämne väckta 
motioner, som Utskottet behandlat. Jag tror ej, att meningen kan 
vara, när Utskottet t. ex. i 12:te punkten hemställt, att Herr Ryd- 
övists motion icke må bifallas, att detta skall vara m red&btions- 
förändring. Lika litet tror jag, att Kammaren förutsätter, att lo:de 
punkten .utgör ött .redaktipasförslag, I),et säl' nemligen endast ett 
yttrande med anledning ,af Säteri Wijks .motion;; hvaremota^dabfcious» 
törslagef .återfinnes å BRdra sidan, ;s.å .»it till det fel, s.om nämnde 
talare .antydd, diar Utskottet åtminttftne ej gfönt sig skyldigt. Kur

pell sjö April-
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(Ifrigt tror jag, att vill man betona, hvad som varit grundtanken hos 
Banko-Utskottet både vid denna och föregående riksdagar, nemligen 
den grundsats att, om näringarne skola erhålla anslag och under
stöd, så böra dessa voteras i annan form och utgå af andra medel 
samt föreslås af annat Utskott än Banko-Utskottet, eller med andra 
ord att detta lämpligast sker genom direkta anslag, då är den 
råtta vägen efter min uppfattning den, som vid denna riksdag redan 
blifvit beträdd, i det Kamrarne på Stats-Utskottets förslag besluta 
borttagande af den utgift af 21,000 It:dr, som hittills ålegat manu
fakturdiskonten att årligen utgifva till Riksgäl dskontoret, såsom er
sättning för de å Biksstaten numera öfverfiyttade, tillförene af be
rörda fonds vinstmedel omedelbart bestridda anslag till teknologiska 
institutet. Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Grefven och 
Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bifall till 
punkten och dels att Kammaren, med afslag derå, måtte besluta, att 
det ifrågavarande kreditivet skall bibehållas vid dess nuvarande be
lopp,_ 1,750,000 R:dr; framställde Herr Grefven och Talmannen pro
position på bifall till punkten och, då dervid svarades många ja, 
blandade med nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

Flere ledamöter begärde votering.

Den 25 April.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den, som bifaller 13:de punkten i Banko-Utskottets Memorial 
N:o 8, röstar

Ja:
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, afslår Kammaren denna punkt och beslutar, att det 

ifrågavarande kreditivet skall bibehållas vid dess nuvarande belopp.
1,750,000 R:dr. ^'

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 44;
Nej — 35.

14:de punkten.

Bifölls.

15:de punkten.

Herr Troilius: Jag erkänner, att jag ej blifvit öfverraskad af
det afstyrkande utlåtande, som kommit min motion till del ifrån 
Banko-Utskottet, så mycket mindre som jag finner utaf motiverin
gen, att Bankofullmäktige redan på sitt sätt förekommit Utskottet,
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och sjelfva varit betänkta på, att det gamla kreditivet, som Jern- 
kontoret innehade, skulle förvandlas från dess hittillsvarande för- 
slagsnatur till vanligt kassakreditiv och öfverflyttas till Diskont
kontoret.

Såsom min motion innehåller, hade ifrågavarande, Jernkontoret 
beviljade kreditiv tvänne ändamål; det ena att lemna jernhandterin- 
gens Kikare förlag till sin rörelses bedrifvande; det andra att den 
räntevinst, som uppkom, och som ej var så ringa, då Banken endast 
tog 3 procent och Jernkontoret erhöll 5 procent, skulle användas 
till jernhandteringens tekniska utveckling genom anställande af rön 
och försök m. m. ^ Den sistnämnda fördelen minskades betydligt och 
nästan försvann, då krediti vräntan höjdes från 3 till 4 procent, och då 
det sålunda endast var en skilnad åt en procent på den ränta man 
gaf, och den man fick. Ännu mera var detta händelsen, då sistlidne 
Riksdag minskade kreditivets belopp från 900,000 R:dr till 750,000 
R:dr._ När jag derjemte tager i betraktande den stora tillökning i 
jerntillverkningen, som under sednare åren egt rum, så kan jag ej 
underlåta att påstå, att det gamla kreditivet numera ej uppfyller 
det dubbla ändamål, hvarför det blifvit gifvet; ty den form, det har, 
medför ingen lättnad för anställande af rön och försök, då detsamma 
har helt och hållet sina egna räkenskaper och fördelas i bestämda 
proportioner dels efter vissa särskilda grunder, dels efter föregå
ende års vågförda manufakturs miden.

Det som nu bjudes Jernkontoret, är ett kreditiv af helt annan 
natur; och jag kan ej neka, att det, i den form som blifvit deråt 
gifven, medför lättnad för den rörelse Jernkontoret har; men derige
nom beröfvas jernhandteringen helt och hållet det understöd, som 
den haft genom det gamla kreditivet i och för dess tekniska utveck
ling; ty det gamla kreditivet var sådant, att Jernkontoret var skyl
digt att hålla det ute, och Banken påyrkade, att det alltid skulle 
vara ute; men detta måste ständigt omsättas, om det skall uppfylla 
sitt ändamål. Derföre blifver ränteskilnaden ännu mindre än förut, 
så mycket mer som kreditivets belopp är föreslaget att nedsättas 
från 750,000 R:dr till 600,000 R:dr. Emellertid och med afseende 
på den utgång, som. förra frågan om kreditivet till manufakturdiskon
ten fått, vill jag ej för närvarande framställa något yrkande.

Herr 'Wallenberg: Det sätt, hvarpå Jernkontoret skött sina 
penningeaffärer, har otvifvelaktigt lemnat jernhandteringen långt kraf
tigare understöd, än hvad som skett, då det hade det större krediti
vet; och jag tror, att det ej är någon olägenhet för Jernkontoret att 
få ett rent affärskreditiv på Riksbanken. Detta är väl långt bättre 
än ett kreditiv i form af gåfva, som endast medför förpligtelse och 
således ej är af någon egentlig vinst. Då det dessutom är oegentligt 
att på omvägar bevilja en förmån, som borde och skäligen kunde 
beviljas genom ett direkt anslag, så åsyftar detta förslag ej annat 
än en förenkling. Ur ^denna synpunkt och i den förhoppning, att 
Riksdagen framdeles, måtte taga i betraktande behofvet af understöd 
i direkt form, tror jag det är i Jernkontorets eget intresse klokast 
att nu bifalla ifrågavarande Betänkande.

Den 25 April.
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Friherre T er smeden: Jag beklagar, att Banko-Utskottet, vid 
behandlingen af denna fråga, icke har tagit de begge punkterna, nem
ligen 15:de och 16:de. som röra kreditivét till Jernkontoret, i ett 
sammanhang, så att de jemväl kunnat i sammanhang bär behandlas. 
Då emellertid Kammaren redan beslutat, att betänkandet skall före
dragas punktvis, så torde det vara för sent att framkomma med för
slag, att dessa båda punkter nu skulle tagas i ett sammanhang; men 
det torde måhända vara tillåtet att yttra sig om begge på eu gång.

Hvad beträffar 15: de punkten och den deri föreslagna n eds ätt- 
ningen af kreditivét från 750,000 Ridt’ till 600,000 Rall', it vilket ut
gör en fortsättning af hvad som beslöts vid torra riksdagen, då den 
första _ nedsättningen skedde från 900,000 R:dr till 760,000 R:dr, så 
hade jag trott att, med afseende på den stora betydelse jernhatt dte- 
ringen eger, det kreditiv, som för närvarande är lemnadt åt Jernkontoret, 
val ej kunde anses för högt; men derom torde nu ej vara värdt att 
mycket tala, särdeles efter den Utgång rom voteringen i förra frå*

fan visat, och hvarigenom Kammaren funnit skäligt att nedsätta kre- 
itivet för manufakturdiskonten. Deremot får jag yttra den åsigten, 

att det förslag, som dessa båda punkter innehålla, är för Jernkon
toret såsom sådant af stor fördel, För närvarande, så snart pennin
gar inflyta, så vet man att de lånas ut; men dessa lån hafva aldrig 
varit just särdeles störa, äfven när kreditivét var 900,00*1 R:dr, och 
ju mera kreditivét minskats, desto mera hafva naturligen äfven dessa 
lån minskats.

Den förste talaren fastade uppmärksamheten derpå, att ett af 
hufvudändamålen med detta kreditiv var att genom ränteskilnaden 
bidraga till den så kallade rön- och försöksfonden, men att detta 
ändamål mest blifvit uppbäfdt, emedan räntebesparingen för Jernkon
toret vore särdeles knapphändig. Men på det sätt, söm detta kredi
tiv nu blifvit föreslaget, kan det verkligen göra större nytta åt Jern
kontoret, derigenom att ett verk äf den omfattning, och som bär så 
stol’ egen penningerörelse, väl kan behöfva .ett sådänt kässäkreditiv.

Jag är således tacksam för det tillstyrkande, som Utskottet gjo-ft 
och hvarigenom detta kreditiv kommer att behandlas af den auktori
tet, under hvars styrelse beviljandet af kreditiv i allmänhet åker. 
Jag vill derföre ej motsätta mig bifall till förete punkten, likväl un
der förbehåll att äfven den 16:de blifver bifallen.

Friherre von Schwerin: Det tyckes vara mera -skal både för 
Riksbanken och Jernkontoret, att detta kreditiv blifver ett verkligt 
affärskreditiv, än att ‘man 'skall Fålla kassa åt ändra; äfvensom ätt 
å andra sidan Staten gifver -direkt 'understöd åt jéiäibruksrörelsett 
Man har sagt, att landtmattnen skulle taga illa upp, ätt j-ernhänd- 
teringen uppmuntra»; men detta 'thor .jäg ;ej är fallet, fy def vid lag 
exsisterar en solidaritet 'emellan de 'särskilda märingartte, så ätt 'hvad 
den ena får. det vinner äfven, mm än'indirekt, den ändra på. Jag 
får yrka bifall till Utskottets hemställan -och derjemte förldara, att 
jag i likhet med Friherre Tersmeden 'önskar, "ätt äfven -16:de punkten 
måtte bifallas.

Deii 35 April.
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Friherre JJa&b, Adam: .Jag begär,de egentligen ;o.r.de.t för att 
yrka afsteg på denna punkt, .och att det gamla kreditiyet måtte bi7 
behållas; men då jag hört motionär,eu sjelf vara belåten med ,e» 
minskning al kreditivet med 150,(1QU Ridt, 0,ch jag derefter hört Fri
herre Temmedep, som känner förhållandena bättre ap jag, opksånöja 
sig' med denna nedsättning, så står jag bär förgtjummad pell vill icke 
göra .något yrkande i frågan. Jag hade trott, att då jernbandteriu- 
gen är den törsta näringen i vårt land, för att icke tala om trävaru
rörelsen, de-t både varit skal att, på allt sätt man kunde, s,e den till 
godo, för p# denna näring, mm dock nu lefver ett aftynande lif, 
skulle kunna upprätthållas-

Ur denna synpunkt både jag ansett, att man borde främja dess 
fördel; men då ingen yrkat bifall till Herr Troilii motion, så vill jag 
ej heller göra det.

Öfy.prläggning,ep jfprjklarad.es slutad och punkten bifölls. 

ifi-.fU—få-de pmhWw-

Biföll,os.

2Q:de pvnkfen.

inom. I.

Första stycket.

Bifölls.

Ande q. stycke K

Herr Ekman: Med hänvisande till min vid slutpt .af detta be
tänkande vidtagna reservation, ber jag få hemställa, att fCammar.en, 
m,ed afsiag på ' Utgkottef.s förslag, måtte besluta, att fonden för ut
låning med Qmsättningsrätt bestämmes till förutvarande belopp pf 
9rfj(jQ,U00 H:dr. Hägra andra skäl för en förhöjning torde, ej kunna 
anföran, än de so» finnas i Utskottets eget utlåtande,mch just dessa 
af Utskottet anförda skål kunna efter min tanke Yäl åberopas såsom 
motiver för bibehållande åt .denna fonds nuvarande belopp, meu ej 
för eu höjning af densamma-

Friherre Skogman: Det var egentligen ej om dessa två rader, 
som jag ämnade yttra mig, utan om hela mom. i i sammanhang, 
hvarföre jag får anhålla att, sedan hela momentet blifvit föredraget, 
få härtill återkomma-

Harr P.eyron: Mar man laser de af Utskottet anförda inöfver 
i afseende på nu ifrågavarande punkt, så skulle man kunnat hoppas, 
att Utskottet kommit till ett annat resultat än att öka fonden för 
utlåning med om§ätt»ing#rätt. Jag miste beklaga, att Ufekotttt ej
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tagit ett annat steg och tvärtom minskat denna fond; ty omsättnings- 
utlåningen, hvilken hufvudsakligen sker mot borgen, är icke egent
ligen en bankrörelse, hvarföre jag ansett, att statsbanken aldra minst 
borde fortgå på denna väg och genom denna rörelse fastlåsa så stor 
del af sina fonder. Jag får derföre anhålla om afslag. på Utskottets 
hemställan och förenar mig i Herrar Ekmans och Wijkanders reser
vation.

Friherre Raab: Den lilla tillökning af 400,000 R:dr, som Ut
skottet . föreslagit i fonden för utlåning med omsättningsrätt, är så 
obetydlig, att det ej kan vara för sjelfva beloppet, utan för syftnin
gen att ^ öka denna fond, som de Herrar uppträdt, hvilka nu yrkat 
afslag på Utskottets hemställan. För min del godkänner jag deremot 
den riktning, som nu blifvit beträdd eller att öka fonden, och jag- 
vill derföre yrka bifall till Utskottets förslag, att till densamma an
visas ett förlag af 10,000,000 Ruin Utskottet säger i sitt Betänkande 
pag. 24: “äfven.de enskilda bankinrättningarne förse dessa närings
idkare med lån, icke allenast, såsom med orätt påstås, på 6 månader 
eller mindre, utan, hvad de flesta banker beträffar, med återbetalning 
delvis." Ja, , detta är nog sannt under goda tider, då det finnes öfver
flöd på penningar; men om tillgången är mindre god, så fås ej dessa 
omsättningar, och derföre kan ingen våga taga några lån, som man 
ej vet sig kunna återbetala på 3, 4 eller 6 månader. Deremot äro 
de lån, som. erhållas i Riksbanken med omsättningsrätt, verkligen för
delaktiga ej allenast för eu och annan näring utan äfven för jord- 
brukarne. Jag minnes mycket väl, när jag såsom yngre landtbru
kare behöfde taga lån, att jag ansåg det mycket fördelaktigt att 
kunna omsätta dessa lån i Riksbanken. Att man anser lån med om- 
sättningsrätt äfven i Norge såsom särdeles fördelaktiga, visar sig 
deraf, att ej mindre än 80 millioner sparbankspenningar äro utlånta med 
omsättningsrätt och det med inbetalning af endast vid hvarje för
fallotid; och då torde det ej vara för mycket, om eu så liten fond 
som .10 millioner utlånas här i landet med omsättning af en femtedel 
hvarje gång. Hittills har man haft den ressurs, då man ej kunnat få 
något, lån eller blifvit mindre vänligt bemött, eller ock blifvit upp
sagd i enskilda bankerna, att kunna få ett lån i Riksbanken. Detta 
är ännu en ressurs, som folket sätter värde på, och såvida Banken 
uppfyller sin bestämmelse i detta fall, är denna en af de nyttigaste 
grenar.af bankrörelsen, somför näringarne kunna ega rum; ehuru jag 
visserligen erkänner, att stor del af fonden ej kan utlånas på längre 
tider. Jag får således yrka bifall till Utskottets hemställan.

Friherre von Schwerin:. Då.äfven jag reserverat mig emot Ut
skottets förslag, anser jag min pligt vara att nu yttra några ord i 
frågan. Det är min öfvertygelse, att, om en bank skall kunna rätt 
skötas, höra dess tillgångar när som helst vara tillgängliga. I syn
nerhet bör detta vara förhållandet med Sveriges Riksbank, som här
till ändamål att upprätthålla myntvärdet. Öka vi fonden för utlå
ning med omsättningsrätt med 400,000 R:dr, så öka vi på samma 
gång svårigheten för Riksbanken att komma åt sina medel och att
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hålla myntet uppe i det värde, det skall hafva. Friherre Raab har 
yttrat, att dessa lån med. omsättningsrätt äro särdeles fördelaktiga 
isynnerhet för den mindre jordbrukaren, och han nämnde äfven, att i 
Norge 80 millioner sparbanksmedel äro utlånade med omsättningsrätt. 
Det är sannt att dylika lån kunna vara fördelaktiga för allmänheten, men 
jag påstår, att de ur bankens synpunkt äro ofördelaktiga, då det icke 
kan vara. med bankens intresse öfverensstämmande att vara bunden 
vid en viss bestämd ränta. Äfven våra sparbanker lemna lån med 
omsättningsrätt, men dessa banker hafva ingenting med myntvärdets 
upprätthållande att göra. Jag för min del anser de ifrågavarande 
lånen så mycket olämpligare som de medföra ett moraliskt ondt, 
nemligen borgensförbindelserna, och dessutom genom den respitmå- 
nad, hvaraf låntagaren egen att vid hvarje omsättning begagna sig, 
på sätt och vis uppmuntra till slarf.

Jag yrkan, på grund af hvad jag anfört, afslag å Utskottets för
slag och fondens bibehållande vid dess nuvarande belopp 9,600,000 R:dr.

Herr Ry da vist: Om bankmessighet består deri, att en bank,
under iakttagande af nödig försigtighet, söker att förtjena så mycket 
som möjligt och för sådant ändamål, när omständigheterna dertill 
föranleda, höjer utlåningsräntan och skärper utlåningsvilkoren i öf
rig^ så mycket omständigheterna möjligen medgifva; så kan ingen 
påstå, att Sverges Riksbank någonsin varit skött på ett bankmessigt 
sätt. Personer finnas, som vilja bringa det derhän, att denna banks låne
rörelse småningom skall upphöra, och här har nyss blifvit sagdt, att 
understödjandet af näringarne i landet skulle vara ett för banken 
främmande ändamål. Detta förklarar det motstånd, förslaget om all
männa .diskontfondens ökande med 400,000 R:dr från vissa håll röner. 
Man vill då snarare minska den. och meningen är väl att den slut
ligen skall helt och hållet indragas, så att endast de, som kunna be
gagna sig af korta papper och som derför kunna betala nästan hvilken 
ränta som helst, hädanefter skola blifva ensamme afnämare af ban
kens penningar. Ännu äro vi dock lyckligtvis icke på denna stånd
punkt., och jag är nog gammalmodig att anse, att Sveriges Riksbank 
gör sina egare, det Svenska folket, större gagn, om den i allmän
het skötes på sätt hittills skett, än om en motsatt princip skulle 
göra sig gällande. Hvad omsättningslånen beträffar, tror jag det 
vara af särdeles nytta för den mindre förmögne att mot ställande 
af nöjaktig säkerhet kunna erhålla penningar på de vilkor, som för 
dessa lån äro bestämda. Många mindre jordbrukare hafva blifvit 
räddade från undergång genom dessa lån. Jag medgifver, att det 
kan vara betänkligt att för så lång tid som 2 i år fastlåsa bankens kapi
taler, men denna betänklighet måste vika, sedan vi vid behandlingen 
af frågan om bankovinstens användande blifvit upplysta om, att Riks
bankens ställning är så förträfflig, att icke ett öre af bankovinsten 
behöfver reserveras för bankens konsolidering.

Jag anhåller om bifall till Utskottets förslag.

Herr Wijkander: Jag vill endast i största korthet besvara 
några här gjorda yttranden. En talare har nämnt, att det endast

Den 2b April.



5.8

är under göda penningetider, som privatbankerna bevilja omsättnings
lån. Jag har ingen erfarenhet i detta afseende, men är förhållande^ 
sådant, gorå de ju endast hvad i 27 § bankoreglementet är för Riks
banken för.eskrifvet. Vidare har här blifvit sagd!, att diskontlånen 
räddat många tusen personer från undergång. Icke heller detta vill 
jag bestrida, men jag påstår, att de gjort ett vida större antal olyck
liga, genom det nät af borgensförbindelser soja denjla lånprörelge 
Utsträcker öfver hela landet. De årligen inkommande ansökningarne, 
att hanken måtte efterskänka fordringar, grundande sig på phefänk- 
samt ingångna borgensförbindelser, bilda eu tafla, hvars mörka partier 
äro så dystra, att de icke behöfva färgläggas. Friherre Raab bär 
erkänt, att det icke är af någon betydenhet, om den ifrågavarande 
fonden Ilöjes till 10 inillioner. Det är just på samma grund, som 
reservanterna stödt sitt yrkande, att fonden icke måtte ökas. För 
hankön pr det obestridligen likgiltigt, om fonden phas med de 400,000 
R:drne, men ett bifall till den föreslagna förhöjningen skulle utan 
tvifvel framdeles åberopas till stöd för ett fortgående pa samma bana, 
hvilken eu talare från JElfsborgs län har m.edgifvit icke kan eller bör 
beträdas, då han erkänt, att det kan vara betänkligt för en bank att 
lemna lån på så lång tid som 2% till 3 år. Huru man ap må håna 
ordet “bankmessigbet“. är det dock klart, att ep institution, som är 
skyldig gorå stora utbetalningar på bestämda tider, måste kunna 
skyndsamt och säkert äfven indraga sina fordringar. De§sa fordringar 
måste nemligen kunna indrifyas inom samma tid, som betalningen af 
ett motsvarande belopp skulder kan af banken utkgäfvas. Jag för 
min de! instämmer med Herr Ekman.

Herr Wall enberg: Jag skulle icke hafva lpegärt prde.t, om icke
Banko-Utskottets ordförande åberopat den hemligen föråldrade fras,efi.i 
att Riksbanken bär till sin uppgift att upprätthålla myntvärdet, i 
landet. Detta åliggande tillkommer nemligen Kong], myntverket, då 
det deremot åligger Riksbanken att inlösa sipp sedlar pell honorera 
sina förbindelser. Då jag är otvertygad, att mina åsigter f jd,fiP före
varande frågan äro så kända, att jäg icke nu bepörver upprepa dem; 
inskränker jag mig, sedan jag funnit, att Kammarens åsigter gå i 
samma riktning, till att anhålla om afplag g ptskpttefr förslag och 
bifall till Harr Ekmans reservation.

Grefve Bossa: De som önska dep.aljmämm dlskontfondenp höjam
de, hafva påstått, att djskontlånpe 1 väsendtlig xpåii bidraga till våra 
näringars upphjelpande. Är .detta ep sanning, följer deraf att -der* 
talet af låntagare i allmänna diskpptep gkujje utgöras af näringsid
kare. Jag för min de! tror dock att de låntagare, popi der före.- 
komma. i allmänhet icke kunna koWJJhå fläder rubrik af näringsidkare. 
Finge man rätt reda på allmänna diskoiitfondeiis mysterier, gå bror 
jag, att man der skulle finna låntagare i #or mängd gom äpo pilt annat 
än näringsidkare. Hvad' mall än har ati säga om peivatbapkerpa, ,kan 
man dock icke påstå, att de äro illa skötta. Jag tror, att inom alla 
sådana banker lånens beviljande helt och hållet beror på /le respek
tive diamktionerpas bepiöfvaude. Här synes den tendens vijjp göpg,
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sig gällande, att Riksdagen bör öfvertaga bankdirektionens åliggande 
i detta fall. Vi hafva visserligen ännu icke pröfyat några speciela 
lån, men det är möjligt, att den dag icke är långt aflägsen, då vi 
komma att göra det, om vi skulle följa deras åsigt, som vilja att vi 
här i Kammaren skolabestämma på hvad sätt pepningarne skola utlånas. 
Min enskilda öfvertygelse är emellertid den, att ju mindre man regle
menterar, desto bättre är det. Den ifrågasatta förhöjningen, som 
af åtskilliga betraktas såsom en opinionsyttring, afeer visserligen en 
obetydlighet, men måste jag för min del motsätta mig den och för
ena]' mig derföre med Herr Ekman.

Friherre Raab: Då jag icke i likhet med den ärade talaren på 
Stockholms-banken kan hoppas, att ett enkelt tillkännagifvande, att 
mina åsigter i denna flaga äro af Kammaren tända, skall vara till* 
fyllest för att gorå anspråk på deras genomförande, vill jag i kolt* 
het bjuda några skäl för dem. Vi veta alla, att våra näringar ligga 
nere, och det kan icke bestridas, att diskontlånen äro för deras upp
hjelpande af största vigt, ty skall man kunna uträtta något med 
lunta penningar, måste lånen vara så ställda, att icke betalningstiden 
allttör snart, exempelvis efter 3 å 4 månader, inträffar. Jag anser 
derföre, att då banken bar till ändamål ej blott att upprätthålla 
myntvärdet, utan oek att understödja “näringarna", denna fond sna
rare bör ökas än minskas, och detta så mycket heldre som banken 
gjort mindre förluster på denna än på någon annan fond. Hvad 
borgensförbindelser beträffar, erkänner jag, att de för mången med
fört olycka, men jag vill fästa uppmärksamheten derpå, att man ge
nom accepterandet af en vexel ikläder sig fullt samma betalnings
skyldighet, som eu borgensförbindelse medför. På grund af hvad 
jag anfört, yrkar jag bifall -till Utskottets förslag.

Herr Rydqvi.st: -lag är till <en del -förekommen af den -sist 
ärade talaren genom de åsigter, han uttalat om borgenssystemet, men 
har dock begärt, ordet för att bemöta -en talare på Wermlands-bänken. 
som fästade Kammarens uppmärksamhet på det sorgliga »förhållan
det, att borgensförbindelserna vållat tusentals familjers ruin. Detta 
kan icke bestridas, och jag för min del har •alltid varit en hatare af 
borgenssystemet; men jag hyser likväl den öfvertygelsen, att det in
rikes vexelsystem, som man på sednare tider velat forcera, icke är 
mindre .olyckligt än borgenssystemet, och att således en vexel, som 
icke .-är fett verkligt affärspapper, utan -allenast beviset om ett finge- 
radt aftal mellan trassenten och acceptanten, icke i -något hänseende 
bar företräde framför eu revers med borgen. Man ser ofta af tid- 
ningarne, att torpare och husmän nederst honis, och -vill man när
mare undersöka orsaken till dessa cessioner, skall man-oftamog finna 
att den ligger i en accepterad -vexel. Jag anser derföre, att vexel- 
systemet lika lätt kan medföra olycka -som borgenssystemet.

Friherre-von Schwerin: Herr Wallenberghar egnat vnig eiflliten 
apostrof, som nogsamt utvisar, att så kallad! hårklyfveri trifves ej blott 
imm*Äet;#fost#tefeamta-n jemväl i-nomtlet fhmnsiela gebitet. J1yå»om-geu-
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mäle torde det tillåtas mig få erinra, att det finnes en § i Regeringsformen, 
den 72:dra, som ingendera af oss ser med blida ögon. Den §:en innehåller, 
att Riksdagen allena eger rätt att genom banken utgifva sedlar, som för 
mynt i riket må erkännas, samt att dessa sedlar skola vid anfordran 
efter deras lydelse af banken med silfver inlösas. Om jag nu yttrat, 
att Riksbanken har till uppgift och åliggande att upprätthålla mynt
värdet, kan detta fullt försvaras, men måhända hade det varit mera 
exakt, om jag vägt mina ord på guldvigt och i stället för myntvärde 
sagt silfvervärde.

Med afseende å jemförelsen emellan vexlar och borgensförbin- 
ser, vill jag blott anmärka, att, om ock en likhet förefinnes emellan 
så kallade complaisancevexlar och borgen, är detta åter icke fallet 
med vanliga vexlar, hvilka representera en fordran, som grundar sig 
på verklig affär. De fingerade vexlarne borde aldrig finnas, och 
blifva äfven alltmera sällsynta, ju mera ett verkligt affärslif utveck
lar sig.

Jag vidblifver mitt yrkande om bifall till Herr Ekmans förslag.

Den 25 April.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, samt Herr Grof
ven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bi
fall till den förevarande punkten, och dels att Kammaren ,med bifall 
till samma punkt i öfrigt, måtte besluta, att det ifrågavarande för
laget skall bibehållas vid sitt nuvarande belopp, 9,600,000 R:dr; 
framställde Herr Grofven och Talmannen först proposition på bifall 
till punkten, hvarvid svarades många nej, blandade med ja, och seder
mera proposition på sistberörda yrkande, då svaren utföll o med många 
ja, blandade med nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

Friherre Raab begärde votering.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den, som bifaller andra stycket i lista mom. af 20:de punkten i 
Banko-Utskottets memorial N:o 8, röstar

Den det ej vill, röstar
J a;

Nej;

Vinner nej, beslutar Kammaren, med bifall till ofvanberörda 
stycke i öfrigt, att det ifrågavarande förlaget skall bibehållas vid 
dess nuvarande belopp, 9,600,000 R:dr.

Omröstningeu företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—lo; 
Nej--58.

Tredje stycket.

Friherre Skogman: Då punkten tjugu företogs till behandling,
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hade jag föreställt mig, att dess första moment i sin helhet skulle 
föredragas. Jag blef derföre något öfverraskad, när klubban föll efter 
föredragning af blott de tre första raderna i momentet. Beslut i af
seende derå är emellertid redan fattadt, och vid sådant förhållande 
gagnar det icke till mycket att numera framställa någon erinran vid 
Utskottets förslag i den förevarande delen af momentet. Jag kan 
dock icke underlåta att anmärka, hurusom genom den uppställning, 
Utskottet gifvit §:n, dess innehåll, enligt min uppfattning, blifvit så 
sammanrördt, att det innefattar ett riktigt virrvar af tankar.

I sjelfva saken vill jag blott påpeka, att då i §:n 51 af nuva
rande bankoreglemente uttalats den sunda åsigt, att alla bankens 
för utlåning tillgängliga medel, med undantag af dem, som äro af- 
sedda till omsättningslån, skola sammanföras i den fond, som hittills 
burit benämningen Handels- och näringsdiskontfonden, så har det nu 
lyckats Utskottet att, om icke utplåna, så åtminstone till den grad 
undandölja densamma, att man riktigt får leta för att kunna upp
täcka den. Jag måste beklaga att så skett och kan icke annat än 
uttala den förhoppning, att Banko-Utskottet vid en blifvande riksdag 
må föreslå en återgång till det nuvarande stadgandet.

Ofverläggningen förklarades slutad och den ifrågavarande delen 
af momentet bifölls.

Mom. 2.

Herr Wallenberg: Jag anhåller, att Kammaren, med tillämp
ning af sitt nyss fattade beslut i fråga om beloppet af omsättnings- 
lånefonden, behagade bifalla momentet med den förändring, att de i 
momentet förekommande siffror sättas lika med de uti nuvarande 
bankoreglementets § 53.

Herr Ekenman: Början af momentet lyder sålunda: “Fördel
ningen emellan diskont- och lånekontoren af såväl Handels- och nä- 
ringsdiskontfondens rörelsemedel som den till utlåning med omsätt- 
ningsrätt anvisade fond ankommer på Fullmäktige." — Den tanke, 
Utskottet härmed velat uttrycka, gillar jag fullkomligt; men jag kan 
mke annat än anse det vara ologiskt, att Utskottet sedermera före
slår en definitiv fördelning på diskont- och lånekontoren af de ifråga
varande medlen. Jag anhåller derföre, att Kammaren behagade bi
falla momentet med uteslutande af den del deraf, som afhandlar siffer- 
fördelningen.

Skulle emellertid detta mitt yrkande icke vinna bifall, hemställer 
jag, att momentet måtte bifallas med den af Herr Wallenberg före
slagna förändring.

Herr Wijkander: Tycke och smak äro, som bekant, ganska 
olika. Kyss yttrade sig en talare om förträffligheten af redaktionen 
i bankoreglementets nuvarande § 53. Den siste talaren deremot 
klandrade Banko-Utskottet för att det bibehållit en mening uti be
rörda paragraf. Och behaga flera af Herrarne yttra sig, torde vi
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möjligen få emottaga flera prof på individernes olika “tycke och 
smak." Månne det lönar mödan att tvista i dessa frågor? För min 
del inskränker jag mig att yrka det Kammaren bifaller Utskottets 
förslag med den af Herr Wallenberg tillstyrkta förändring.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, yttrade Herr (Tref
ven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels af Herr 
Wallenberg, att momentet skulle bifallas med den förändring, att 
de deri förekommande summor utbyttes emot de belopp, som finnas 
intagna i 53 §:n af nu gällande reglemente och dels af Herr Ek ela
in a n4 att momentet måtte bifallas med uteslutande af sednare delen 
deraf, som börjar med orden: börande likväl etc.

Härefter framställde Herr (Trefven och Talmannen proposition 
på Herr Wallenbergs ofvanberörda yrkande och, då dervid svarades 
många ja jemte några nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervä
gande.

Mom. 3.

Bifölls,

21:sta och 22:dra punkterna.

Biföllos.

23:dje punkteni.

Friherre Skogman: Jag tager mig friheten fästa Kammarens 
uppmärksamhet derpå, att, med den lydelse § 53, jemlikt Utskottets 
förslag, erhållit, benämningen “allmänna diskontfonden11 måste anses 
hafva upphört; och hemställer jag derföre, att nämnda ord måtte ur 
momentet uteslutas, och i stället införas den antagna benämningen 
“fonden för utlåning med omsäitningsrätt,11 hvarigenom momentet 
kosmme att lyda sålunda: vid .utlåning från fonden för utlåning med 
omsättningsrätt utgör räntan fem procent och afdrages i förskott.

Herr Ryd^vist; I förevarande moment föreslår Utskottet, att 
förskottsräntan skulle erläggas för omsäfctningsiånen, men deremot 
icke vidare för lån från Handels- och u aria skönt fonden. Utskot
tets motivering för förändringen innehåller, bland annat, “Utskottet 
behöfver .knappast erinra, att det nyss anförda icke kan hafva af
seende på diskonter »gen af växlar, enär denna är af' eu med utlå
ning fullkomligt olika natur, i ty att vexeldiskonteriojgea utgör et± 
köp, vid hvilket diskontot måste genast afdragas, emedan vexelns 
försäljare i regeln är en annan än den, af hvilken dm slutliga be
talningen skall •uttagas.'11 Detta -är jui fullkomligt riktigt hvad vexla? 
beträffar; men alldeles enahanda är förhållandet med .accepterade an
visningar, accepterade räkningar och löpande fö r s kritning ar, ställda 
till mnehaiVar-en. Yid .sådant förhållande och då det .är Fullmäk

6*



tige förbehållet, att höja Och sänka ränta»; såsom Utskottet jemväl 
sjelft erinrar, kåta jag icke inse hvarföre. .Riksbanken skulle betagas 
förmånen . att på förhand afdraga räntan, hvarföre jag anhåller om 
afslag å de af Utskottet föreslagna förändringar och momentenas bi
behållande, sådana de återfinnas i nuvarande reglementet.

(xréfve Mörner, Axel: Det har redan af eu föregående talare 
blifvit påpekadt, hurusom den i momentet förekommande benämnin
gen “allmänna diskontfonden“ numera icke kan i bankoreglementet 
qvafstå;. Men härförutom vill det synas idig, sönl om emot momentet 
kudde framställas ännu eu anmärkning och denna ganska väsendtlig-. 
Uti momentet har nemligen bibehållits bestämmelsen om räntans fixa 
belopp, fem procent, som skulle érläggas i förskott-. Att; efter de 
Med afseende å lånerörelsen beslutade förändrihgarne, bibehålla denna 
bestämmelse och sålunda binda händerna på banko-styrelseh, kan 
jag icke anse vara lämpligt, utan borde, eftéf* min föreställning-, dét 
öfveiiåt.as åt Fullmäktige att bestämma räntan efter sig företeende 
omständigheter, hvithet äfven iakttagits med afseende å kreditiven. 
Då emellertid icke någon förändring härutinnan af Utskottet föresla
gits och motion ej heller derom är vackt, lärer yrkande derom nu ej 
kunna framställas; men jag tager mig friheten hemställa, huruvida 
icke momentet, då anmärkning jemväl förekommit emot redaktionen, 
borde till Utskottet återremitteras i den syftning, att Utskottet, sam
tidigt med rédaktions-förändrmgen; må-tté föreslå den förändring i 
sak, att Fullmäktige skulle bemyndigas att bestämma utlåningsräntah 
så väl vid fonden för utlåning med omsättningsrätfc sota vid Handels*- 
och närings-disköntforiden. Då Kammaren redan förut beslutat åter- 
remiss af eh annan punkt, torde någon synnerlig tidsutdrägt icke 
böra befabas, derest äfven detta moment återremitteras-.

Friherre 'Skogman: För min del käft j;ag icke biträda den sista 
värde talarens åsigt, att bestämmandet af räntefoten vid utlåning från 
fonden för utlåning med omsättnmgsrä-tt, borde öfverlemnas åt Full
mäktige. Om detta bestämmande skulle uppdragas åt Fullmäktige, vört 
väl meningen, att Fullmäktige skulle deraf taga sig anledning att 
stundom förändra räntefoten. Sådant fear förut eu gång, för ungefär 
nio år sedan, v-årit försökt, men verkställigheten deraf bär befunnits 
medföra så åhöra -svårigheten, fett man -ansett lämpligast ätt -återgå 
till den gamla bestämmelsen. Vid ten förändring härutinnan vore 
första -fråga**, huruvida, -sedan ett omsä-ttfoings-lån blifvit bev-ilja-dt 
emot fem procent, ‘de-r-fträ räntefot skalle vexla vid -oms-ättei-ngarne. 
Då nu samma lån omsättes fem ä tio gånger, skulle genom förändring 
i räntefoten vid de olika ornsättningarne kunna förorsakas en sådan 
röra, -att jäg -trotsar 'någon att kunna -hålla reda på dem. Med utsigt 
till de deraf-föranledda svå-righetertm, är -det -antagligt, att Fullmäk
tige 'skalle -i det längsta akta sig för att ändra räntefoten, och *då, 
såsom jäg redan näövnt, sådan åtgärd förut vidtagits, men 'befunnits 
olämplig, hemställer jag, att Grefve Mörners .yrkande -icke måtte 
vinna Kammarens bifall, utan att momentet må bifallas, med iaktta
gande -af den 'af mig föreslagna redaktions-fömndring.

Den 25 April. 60
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Herr Ekman: Benämningen “allmänna diskontfonden" har na
turligtvis genom förbiseende influtit i stället för “fonden för utlåning 
med omsättningsrätt." Jag biträder derföre Friherre Skogmans för
slag till redaktions-förändring; och instämmer tillika i livad Herr 
Friherren anfört med afseende å Grefve Mörners yrkande, helst, derest 
Fullmäktige skulle bestämma räntefoten olika vid olika tider, ej blott 
svårighet för omsättningslånens handhafvande skulle föranledas, utan 
jemväl missnöje torde uppväckas hos den låntagande allmänheten.

Beträffande anmärkningen emot Utskottets förslag, att räntan vid 
utlåning från Handels- och närings-diskontfonden skulle erläggas först 
vid lånets inbetalning, vill jag endast erinra, att förskottsränta i 
sjelfva verket innebär en förhöjning af räntefoten, och då Fullmäk
tige vid utlåning från denna fond ega bestämma räntefoten, kan jag 
icke finna någon anledning, hvarföre stadgandet om förskottsränta vid 
lån från denna fond skulle bibehållas. Om Riksbanken nu tager ini
tiativet till att afskaffa förskottsränta vid vanliga lån, torde andra 
penningeanstalter följa exemplet, och detta torde blifva till gagn för 
allmänheten.

Jag anhåller, att momentet måtte bifallas med den af Friherre 
Skogman föreslagna förändring.

Herr Ekenman: Jemte det jag anser mig böra uttala den åsigt, 
att det icke vore välbetänkt att åt Fullmäktige öfverlemna bestäm
mandet af räntefoten vid omsättningslån, enär deraf, för den hän
delse Fullmäktige bestämde räntan olika vid olika tidpunkter, kunde 
hos allmänheten alstras ovilja, ber jag att få nämna, att någon syn
nerlig praktisk svårighet af en olika räntefot icke torde vara att be
fara, ty sedan ett omsättningslån en gång vore beviljadt, kunde med 
afseende å det lånet icke en förändrad räntefot hafva något infly
tande, utan droge det samma ränta under hela omsättningstiden. 
"Denna rörelsegren är för öfrigt den, som minst af alla vållat Riks
banken förluster.

Jag yrkar bifall till momentet, med den af Friherre Skogman 
föreslagna förändring.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
Grefven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels af 
Friherre Skogman, att punkten måtte bifallas med utbyte af orden 
allmänna diskontfonden emot ordet omsättningsfonden; dels att punkten 
skulle återförvisas och dels af Herr Rydqvist, att densamma måtte 
afslås och motsvarande stadganden i nu gällande reglemente oförän
drade bibehållas.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen först propo
sition på bifall till punkten oförändrad, hvarvid svarades nej, och 
sedermera proposition på bifall till punkten med ofvansagde förän
dring, då svaren utföllo med många ja jemte några nej; och förkla
rades ja hafva varit öfvervägande.

24:de punkten.



Den 25 April. 65

24:de punkten.
Herr Reuterswärd: Innan denna punkt afgöres, skulle jag önska, 

att någon af Banko-Utskottets ledamöter behagade gifva en defini
tion på hvad som menas med “så kallade folkbanker." Jag har mig 
nemligen icke bekant, om några sådana finnas, och hvad slags rörelse 
de bedrifva. Tillika skulle jag önska att, för den händelse det upp
lyses att sådana banker finnas, det måtte meddelas, huruvida dessa 
bankers rörelse är så fotad, att de kunna ställa tillräcklig säkerhet 
för de kassakreditiv, som Riksbanken skulle bevilja dem.

Grefve Mörner, Oscar: Med förvåning har jag sett, att Banko- 
Utskottet ansett sig böra föreslå beviljandet af fyra procent kassa
kreditiv åt så kallade, folkbanker samtidigt dermed, att tendens gör 
sig gällande, att indraga kreditiven till manufakturdiskonten och 
jernkontoret, synnerligast då så kallade folkbanker äro inrättningar, 
om hvilkas tillvaro man knappast har sig något bekant.

Sveriges Riksbank har befunnit sig i ganska egendomliga för
hållanden. Egentligen behandlas den icke såsom en bank, utan så
som en institution, som eu hvar anser sig kunna plocka. Den är ju 
i viss mån en barmhertighetsinrättning och icke en bank! Från den 
banan torde det dock vara på tiden att återvända, på det man om
sider kunde komma derhän, att banken komine att motsvara hvad 
man menar med en bank.

Nu skulle jag visserligen icke hafva något emot om kreditiv- 
rätten för sparbanker komme att upphöra, och desslikes för manufak
turdiskonten och jernkontoret; men då ett sådant yrkande icke torde 
kunna vinna bifall, anhåller jag allenast, att ordet “så kallade folk- 
banker“ måtte uteslutas.

Herr Wijkander: Jag skulle väl svårligen kunna påräkn
Kammarens uppmärksamhet, om jag ställde mig ett par föregående 
talares yrkanden till efterrättelse och nu försökte att lemna en redo
görelse för begreppet folkbank. ej mindre än för de resultater, som 
erfarenheten redan visat, kunna på denna väg erhållas för de arbe
tande klassernas höjande så väl i moraliskt, som ekonomiskt, hänse
ende, men tror mig dock vara pligtig erinra derom att sådana inrätt
ningar verkligen finnas i landet, nemligen eu i Örebro, en i Gefle och 
en i Sundsvall, hvilka alla hafva solidarisk ansvarighet, att det vidare 
finnes eu i Stockholm, hvilken dock ännu icke trädt i verksamhet och 
hvars stadgar grunda sig på 1848 års lag för aktiebolag, samt att 
Örebro folkbank redan haft i Riksbanken kreditiv, såsom med spar
banker jemförlig, men förlorat denna förmån, till följd af en vidtagen 
redaktionsförändring i bankoreglementet. Dessa så kallade banker 
torde, så snart de grunda sig på sjelfhjelp och solidarisk ansvarighet 
samt äro organiserade efter det Schultze Delitschska sparkassesyste- 
met, kunna äfven med ganska mycket skäl anses med sparbanker 
jemförliga, hvaremot, när de icke äro solidariska, utan bildade på grund 
af aktielagen af år 1848, de höra till en helt annan kategori, samt 
icke heller af Utskottet ansetts kunna ifrågasättas till kreditivrätt. 
Den omständighet, att en af dem redan haft kreditivrätt i Riksbanken
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synes äfven bevisa att herrar bankofullmäktige sjelfve ansett dem 
med sparbanker likställda. Man har talat om säkerhet? Men jag 
tillåter mig, i berörda hänseende, erinra, att både folkbanker och 
sparbanker äro enligt reglementsförslaget tvungna att, innan de kom
ma i åtnjutande af kreditivrätten, ställa säkerhet, som af banko
fullmäktige pröfvas. De äro i detta hänseende icke likställda med 
jernkontoret ock manufakturdiskonten.

En talare har önskat, att man skulle ur den föredragna punkten 
utstryka äfven kreditiven för sparbanker, jernkontoret och manu
fakturdiskonten. För denna uppfattning kunna ganska goda skäl an
föras, men här föreligger ju icke denna fråga, utan endast huruvida, 
när sparbanker ega kreditivrätt, de folkbanker, som med dem äro 
jemförliga, böra insättas i samma rätt, som sparbankerna sedan många 
år ega, eller kanske ännu riktigare, böra återinsättas i samma rätt, 
som de redan egt och af hvilken de varit i icke omtvistad besittning.

På grund af hvad jag sålunda, med den korthet, som den fram
skridna tiden gjort till en pligt, sökt ådagalägga, yrkar jag bifall till 
punkten i oförändradt skick.

Friherre von Schwerin: Jag var visserligen ej närvarande i
Utskottet, då 24:de punkten af förevarande Betänkande der behand
lades, och kan således ej redogöra för de motiv som vid behandlin
gen framgingo. Jag tror dock att, hade jag varit med, äfven jag 
skulle yrkat bifall. Efter min uppfattning äro nemligen dessa folk
banker, som äro inrättade efter ett tyskt system, särdeles gagneliga 
för arbetaren, genom att göra krediten åtkomlig äfven för honom. 
Detta system lian lyckats så väl, att, när 1867 det i Paris var en 
stor concours för att bedöma hvilka anordningar som medfört största 
gagn för de arbetande klasserna, så tilldelades det stora priset åt 
Schultze-Deiitsch just för införandet af dylika folkbanker i stor skala. 
Jag har nyligen genomläst en berättelse från Tyskland angående 
dessa bankers ställning. Alla skötas af direktioner, sammansatta 
dels af arbetarne sjelfva och dels af andra i saken bevandrade per
soner. Ingen har visat förlust —■ endast en hade förlorat några och 
tjugo fioriner på sin rörelse.

Dessa inrättningar synas sålunda kunna göra mycken nytta och 
höra, enligt min tanke, af Staten understödjas; hvarföre jag yrkar 
bifall till Utskottets förslag.

Grefve Mörner, Carl Göran: Jag hör till dem, som motsätta 
sig Utskottets förslag i denna punkt, för så vidt det vidkommer de 
så kallade folkbankerna, om hvilkas natur jag ej har ett klart be
grepp. Jag har visserligen under aftonens lopp fått de! af regle
menten för några sådana banker, men det är tydligt att, om man 
följer med diskussionen i öfrigt, man ej kan medhinna att taga kän
nedom om dokumenterna. Den Kila insigt, jag emellertid inhemtat 
om dessa inrättningar, är emellertid ej, det måste jag bekänna, egnad 
att stärka mitt förtroende till desamma. Först och främst är för mig 
den befallning obekant, som kan hafva bemyndigat Konungens Be
fallningshafvande att fastställa reglementen för folkbankerna. Jag
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hyser tvifvel om hvad bindande kraft för fullgörandet af deras för- 
pligtelser verkligen förefinnes, och tror ej att de rättigheter och skyl
digheter, som innefattas i reglementet, hvila på fastare grund genom 
Konungens Befallningshafvandes fastställelse af detta. Jag tror ej 
att man har särdeles mycken säkerhet. Om det nu emellertid är ett 
faktum att dessa hanker kunna få kreditiv i vanlig ordning när de 
derför ställa tillräcklig säkerhet, så vet jag ej, hvarföre de skola upp
föras under särskild kategori gemensamt med Statens inrättningar, 
som äro våra egna barn och hvilka man så småningom söker att äta 
ut. Det är som i den grekiska.mytologien, der det berättas om dem 
som åto upp sina egna barn. År det nu meningen att tillskapa yt
terligare sådana privilegierade foster för att derefter börja den pro
cessen?

Herr Nordström: I denna punkt förekomma nu törsta gängen
“folkbanker", likasom sedermera i det följande åtskilliga gånger, såsom 
speciela bankinrättningar, hvilka enligt förevarande punkt skulle, lika 
med sparbankerna, få åtnjuta förmånen af 4 procents ränta på sina 
kreditiv i Riksbanken, under det att på andra kreditiv räntan skulle 
efter penningställningen få af Fullmäktige bestämmas högre. Härvid 
må erinras, att eu icke oväsentlig uraktlåtenhet från Utskottets sida 
här visar sig deruti, att det icke på något sätt förklarat hvild det 
under uttrycket “folkbanker" förstår, eller huruledes dessa inrättnin
gar skola vara beskaffade för att få anses erbjuda erforderlig säker
het för det kreditiv, som åt dem skulle få beviljas. Lagstiftningen 
vet heller intet om dessa banker, såsom något specifikt, och man 
känner således icke hvad det .egentligen är, som i detta hänseende 
nu skall pröfvas och beslutas. Äro “folkbankerna" icke något annat, 
än sparbanker, behöfva de ej speciel omförmälas; äro de åter något 
annat, blir det nödigt, att tydligen i lagen och reglementet utsätta 
och bestämma hvad man dermed rätteligen menar och afser.

Detta blir dessutom så mycket mer nödigt, som så kallade “folk
banker" äro skapelser från den nyaste tiden, och, då man från andra 
länder söker upplysningar om deras begrepp och organisation, man 
der finner dem både i det ena och det andra afseendet förete icke 
obetydliga och icke oväsendtliga variationer. Jag känner, efter hvad 
jag vågar tro, lika väl som någon annan den stora betydelse, de för 
de lägre folkklasserna flerestädes redan ega och allestädes kunna 
vinna, och förnekar för ingen del, att de eu gång väl kunna blifva 
förtjenta att understödjas äfven på det nu föreslagna sättet; men så 
länge de grunder ännu icke äro fastställda, efter hvilka, med afseende 
på säkerheten för sina förbindelser, alla “folkbanker" måste rätta sig, 
anser jag detta understöd från Riksbankens sida, som dessutom skulle 
komma att bilda en ny kategori af de undantagsförhållanden, hvilka man 
nu i fråga om kreditivet för manufakturdiskontfonden vill söka upp
häfva, ännu vara åtminstone för tidigt att bevilja, och hemställer 
derför, att orden: “och så kallade folkbanker" i denna punkt måtte 
utgå.

Grefve Utför ner, Oscar: Banko-Utskottets högt ärade ordfö-
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rande får förlåta att jag just i denna punkt är af olika mening med 
honom. Jag vill ej, att Staten i allmänhet skall direkt uppmuntra 
enskilda företag. Det är en ståndpunkt i samhällsutvecklingen, som 
vi lyckligtvis hafva begynnt att komma ifrån och som jag hoppas så 
småningom alldeles skall upphöra. Af detta skäl kan jag ej god
känna förslaget. I öfrigt, om nu dessa folkbanker anses förtjena 
kredit, så finnes ju intet hinder för dem att få sådan på samma sätt 
som banken beviljar kreditiv åt bolag, men för lagstiftningen borde 
sådant blifva alltmer fremmande. Helst skulle jag önska att ur försla
get borttaga äfven jernkontoret, manufakturdiskonten och sparban
ker, men detta lärer väl ej lyckas, och jag inskränker mig derföre 
till att fortfarande påyrka att ordet “folkbanker" må ur punkten utgå.

Herr Wijkunder: Jag skall söka fatta mig så kort som möj
ligt, men efter de anmärkningar som blifvit gjorda mot denna punkt, 
anser jag det för min pligt att visa hvarom fråga egentligenär. En 
talare har yttrat, att först då begreppet folkbank är fullt klart och 
när dess personlighet blifvit närmare bestämd, borde man göra något 
för dessa inrättningar. Jag ber då att få referera en skrifvelse från 
Chefen för Finans-departementet till Kongl. Maj:ts Befallningshaf
vande i Örebro län. Den lyder sålunda:

“Till Kongl. Maj:ts Befallningshafvande i Örebro län!
Vid underdånig anmälan af en till Kongl. Maj:t ingifven skrift, 

deruti Boktryckaren Arvid Grumaelius, Byggmästaren G. A. Engel- 
brechtsson, Kassören A. W. Lindberg m. 11. i egenskap af interims- 
styrelse för Örebro folkbank underdånigst anhållit om nådig stad
fästelse å ett insändt förslag till reglemente för berörda bank;

har med anledning af hvad Kongl. Kungörelsen den 22 Mars 
1861, angående vissa ändringar i gällande landshöfdingeinstruktion, 
stadgar, i fråga om pröfning och fastställelse af förslag till regle
mente för sparbanker i städerna, Kongl. Maj:t täckts i nåder förordna att 
handlingarne i förevarande mål skulle öfverlemnas till Eder, med 
uppdrag att till granskning företaga det insända reglementsförslaget 
samt derå meddela den stadfästelse, som med lag och författningar 
kan finnas öfverensstämmande;

och får i sådant afseende jag alltså härmed till Eder öfverlemna 
omförmälda handlingar. Stockholm den 22 Mars 1867.

C. G. Lagercrantz.“
När nu chefen för Finans-departementet, under åberopande af 

det stadgande i landshöfdingeinstruktionen, hvilken berättigar Kong!. 
Maj:ts Befallningshafvande i länen att pröfva och fastställa regle
menten för sparbanker, bemyndigat Konungens Befallningshafvande 
i Örebro län att fastställa reglemente för Örebro folkbank, så hem
ställer jag till Eder, mine Herrar, om ej åtminstone denna folkbank 
kan anses presentabel och dess personlighet bestämd.

En annan talare har ansett, att Staten ej bör direkt uppmuntra 
industriela företag, men det är ju icke något “industriel företag", 
som är i fråga, mine Herrar, utan en inrättning, hvilken Kongl. Maj:t 
förklarat vara med sparbank jemförlig. De äro ej heller, såsom 
samme talare förmenat, någon ny klass af kreditivtagare, utan frågan
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är helt enkelt att låta ett par institutioner af sparbanksklassen åter
inträda i samma klass, der deras inträdesrätt redan en gång varit 
erkänd. Vidare har han sagt, att det är tillåtet för alla bolag att få 
kreditiv i banken. Nej, det är ej så, ty i gällande reglemente för 
för Riksbanken, § 63, är undantag infördt för sådana bolag som drifva 
bankrörelse med eller utan rätt att utgifva .egna banksedlar. Det är 
just detta nya stadgande, som utestängde Örebro folkbank från den 
rätt den förut, såsom sparbank, egde att erhålla kreditiv i Riksban
ken, och det är återfående af denna rätt som man nu påyrkat.

Jag yrkar fortfarande bifall till punkten.

Herr Wallenberg: Jag instämmer verkligen gerna i ropet på
proposition, enär jag anser att redan för mycken tid blifvit spilld på 
denna punkt. Jag gillar för min del Grefve Oscar Mörners åsigter, 
men anser ej lämpligt att utstryka folkbankerna här, då i 30:de punk
ten folkbankerna upptagas bland de inrättningar, som skola åtnjuta 
kreditivrätt utan kreditivafgift och mot lägre ränta.

Herr Heijkenskjöld: Jag har hört så många fördelaktiga om
dömen om dessa folkbanker, att jag ej kan underlåta att omnämna 
detsamma. Deras nytta består dels deri, att små besparingar der 
tillgodogöras ännu bättre än i sparbankerna, och dels deri, att de 
lemna förlag på tillverkningar. När man känner, huru tryckt indu
strien för närvarande är, finner jag ej skäl att, då dessa banker ställa 
tillräcklig säkerhet, förvägra dem den ifrågasatta förmånen, och yr
kar jag således bifall till Utskottets förslag i denna del.

Herr Ekman, J.: Jag tror det för min del ej vara skäl, att, sedan 
man fråntagit vissa samhällsklasser de förmåner de förr åtnjutit, då 
införa en ny kategori af berättigade. Jag förenar mig derföre med 
dem, som önska att ordet “folkbanker" må ur den ifrågavarande 
punkten utgå — och jag anser äfven orätt att sparbankerna få kre
ditiv mot 4 procent. De kreditiv, som af sparbankerna tagas i Riks
banken, användas nemligen ej till att fylla ett tillfälligt behof, utan 
begagnas af sparbankerna såsom stående lån och missbrukas således 
på Riksbankens bekostnad.

Jag har ej varit närvarande vid denna frågas behandling i Ut
skottet och må sålunda ej anses inkonseqvent, ehuru jag ej reserve
rat mig.

Herr Nordström: Här förekommer för andra gången tal om så 
kallade “folkbanker", för hvilka rätt till kassakreditiv föreslås, se
dan förut räntan å sådant kreditiv blifvit föreslagen till 4 procent. 
Jag upprepar till en början hvad jag redan i fråga om 24:de punk
ten anmärkt, eller att, när man vill införa en ny gäst i huset, borde 
man ej glömma att ordentligen presentera honom. Ett slags försök 
dertill är här visserligen gjordt; men huru beskaffadt? Pröfvom! “Så
dana för fruktbargörande af smärre kapitalbesparingar samt låne
rörelses bedrifvande afsedda så kallade folkbanker", heter det, “hvil- 
kas af vederbörande myndighet stadfästade stadgar icke äro gran-

Den 25 April.
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dåde hvarken på Kong!. Förordningen den 6 Oktober 1848 angående 
aktiebolag, eller på Kongl. Förordningen den 20 Maj 1864 angående 
enskilda banker med rätt att utgifva sedlar."

Hvad innehåller nu denna sats, äfven då man lemnar åsido, att 
ännu .ej linnes bestämdt och allmänneligen afgjordt, hvilken den om- 
förmälda “vederbörande myndigheten" skall vara? Så vidt jag kan 
förstå, kan af de anförda orden annan slutsats ej dragas, än att de 
“folkbanker", som skulle kunna få åtnjuta kreditiv i Riksbanken, 
hvarken finge vara aktiebolag, eller bankbolag med solidarisk ansva
righet. Enligt den åberopade förordningen från år 1864 skola nem
ligen, såsom vi veta, alla sedelutgifvande bankbolag vara under
kastade solidarisk ansvarighet. Men då nu dessa till kreditivrätt 
föreslagna “folkbanker" ej finge vara hvarken bolag med begränsad, 
eller med solidarisk ansvarighet, hvad skulle de i sjelfva verket då 
vara? Tertium non datur; och att Utskottet ej heller velat anse folk
bankerna lika med sparbanker, finner man ytterligare deraf, att spar
banker och folkbanker äro åtskild da, och de förra omnämnda i mo
mentet a), de sednare i momentet b). Hvardera utgöra således en
ligt Utskottets uppfattning specialiteter för sig, som ej med hvaran
dra få förblandas; men i denna ekonomiska uppfattning af saken sy
nes mig Utskottet hafva lika litet rätt som i den juridiska. “Folk
banker" är i sjelfva verket ett generiskt begrepp, som i sig kan inne
fatta mångahanda arter. De kunna efter aftal och öfverenskommelse 
till föremål för sin verksamhet lika väl upptaga endast sparbanks- 
operationer, som dermed, eller ock utan sådana, förena andra pen- 
ninge- eller kreditrörelsearter. En blick på reglementen och stadgar 
för de många, i främmande länder befintliga folkbanker af olika art 
och syftemål kan lätt öfvertyga en hvar härom.

Det är dock mindre den ekonomiska, än den juridiska sidan af 
frågan, eller, med andra ord, den säkerhet för sina förbindelsers full
görande, hvilken folkbankerna skola kunna erbjuda, som här är huf
vudsak; och då nu visadt är, att efter Utskottets förslag de, för att 
få åtnjuta kreditiv, hvarken finge vara aktie- eller solidariska bolag, 
samt deraf följer att de icke kunde konstituera något slags juridiskt 
ansvarig personlighet, torde det vara uppenbart, att förslaget redan 
åt dessa skäl icke kan bifallas. Ville någon invända, att Utskottet 
med sin hänvisning på 1864 års förordning om sedelutgifvande ban
ker endast velat uttrycka, att folkbanker, som ville begagna kredi
tiv i Riksbanken, icke finge irtgifva banksedlar, så strider åter en 
sådan förklaring mot hvad i början af momentet b) förekommer och 
der det endast är fråga om fruktbargörande af smärre besparingar 
och lånerörelses bedrifvande; och anser jag, under öfvervägande af 
allt detta, mig hafva gifvit tillräckliga skäl för mitt yrkande, att äf
ven i denna punkt, samt alltså äfven i de följande, allt hvad om 
folkbanker och kreditiv för dem i Riksbanken föreslås måtte ogillas 
och utgå.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr (Trefven 
och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bifall 
till den förevarande punkten och dels bifall till densamma med uteslu
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tande af orden “och so kallade folkbanker*; framställdes propositioner 
å dessa yrkanden samt besvarades med blandade ja och nej; hvar
efter och" sedan proposition på bifall till punkten förnyats samt med 
lamell nej i blandning besvarats, Herr (-trefven och Talmannen för
klarade sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

Flere ledamöter begärde votering.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:
D en, som bifaller 24:de punkten i Banko-Utskottets Memorial 

N:o 8, röstar
Ja;

Deri det ej vill, röstar
Nej;

Vinner Nej, bifalles denna punkt med uteslutande af orden och 
sd kallade folkbanker.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja —28;
Nej — 38.

25:te punkten.

O eu "Ve Mö er, er, Axel: I denna punkt förekommer ett ord, som 
jag ej kan finna lämpligt på detta ställe, nemligen ordet sednast, då 
lånet, naturligtvis aldrig- behöfver betalas före förfallodag©». Jag 
yrkar derföre punktens antagande med uteslutande af ordet sednast.

Herr Wijkander: Om ordet sednast uteslötes, skulle,möjligén 
kunna ifrågasättas, huruvida lån få betalas äfven före iörfallodagen'? 
Frågan synes vara bra likgiltig. Här är ju icke fråga om tiden för 
liqviden, utan endast om den tid, hvarifrån öfverskottsränta bör be
räknas. Mig synes att Kammaren tryggt kan låta det omtvistade 
ordet qvarstå.

Grefve Mörner: Om man borttager ordet sednast, så kan jag 
ej se att sådant hindrar bestämmelsen att öfverräntan skall beräk
nas från förfallodagen; men vill man antyda, att denna beräkning- 
skulle kunna börja äfven före förfallodagen, då medger jag att ordet 
ej bör borttagas. Detta vore väl dock alltför stränga och obefogade 
pretentioner, och jag vidhåller derföre mitt yrkande.

Sedan öfverläggning en ansetts härmed slutad samt Herr Grefven 
och Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall 
till punkten och dels densammas godkännande med uteslutande, af 
ordet sednast: framställde Herr Grefven och Talmannen.proposition 
på bifall till punkten och. då dervid svarades många ja jemte några 
nej. förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.
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26:te punkten.

Friherre Skogman: Jag tager mig friheten hemställa att ur 
denna punkt må utgå orden under dr 1871. Det skulle nemligen kunna 
hända, att det för Kommerse-kollegium funnes lämpligt att ej utsätta 
tiden så,_ att den sammanfölle med kalenderåret, utan att kollegium 
ville välja en annan tidpunkt under årets lopp.

I anledning häraf yttrade Herr (frefven och Talmannen, att se
dan Kammaren bifallit den 13:de punkten, hvari tillstyrkes, att kre- 
ditivet till manufaktur-diskonten skulle för dr 1871 bestämmas till 
1,500,000 R:dr, kunde någon förändring åt detta beslut ej ega rum, 
hvarföre proposition på bifall till Friherre Skogmans yrkande ej 
kunde af Herr Grefven och Talmannen framställas.

Öfverläggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

27:de punkten.

Friherre Skogman: Det stadgande, som i denna punkt beteck
nas med Do, synes stå i någon strid med hvad längre fram före- 
skrifves, nemligen att för kreditiv skulle ställas sådan säkerhet, som 
af “vederbörande styrelse godkännes". Det har alltid varit diskont
kontoret och lånestyrelsen, som haft denna pröfning om hand, och 
jag kan icke se hvad saken skulle vinna derpå, att denna skyldighet 
öfverflyttades på bankofullmäktige.

Jag hemställer sålunda, att detta moment Do) må ur punk' 
ten utgå.

Herr Wijkander: Jag anhåller att den siste talaren ville på
peka hvilket stadgande längre fram i betänkandet det är, som skulle 
stå i strid med detta. Den säkerhet, som Riksgälds-kontoret och 
manufakturdiskonten skola ställa för sina kreditiv, är bestämd på 
förhand och i 30:de punkten förekommer ej, så vidt jag kan finna 
någon sådan stridighet, som talaren antydt.

Friherre Skogman: Hvad Riksgälds-kontoret angår, så ställes 
för dess kreditiv ej annan säkerhet än kontorets förbindelse, och 
hvad beträffar manufakturdiskonten, så är en gång för alla i 
26:te punkten förklaradt, att “Riksbanken eger säkerhet för kreditivet 
i manufakturdiskontens alla fordringar samt egna behållna tillgångar".

Herr Wall enberg: Lika med den förre ärade talaren tror äfven 
jag att orden “som af bankofullmäktige godkännes" kan ur punkten 
utgå, emedan i 30:de punkten finnas tillräckliga bestämmelser i detta 
hänseende. Bankofullmäktige hafva dessutom alltid sig öppet att tillse 
att de former iakttagas, som öfverensstämma med banko-reglementet.

Jag instämmer således med Friherre Skogman.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr Dref-
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ven och Talmannen yttrat, att derunder hade yrkats dels bifall till 
den förevarande punkten, dels af Friherre Skogman, att densamma 
skulle bifallas med uteslutande af följande mening: “att jernkonto- 
rets fullmäktige å kontorets vägnar för kreditivet till Riksbanken af
gifva förbindelse, som af bankofullmäktige godkännes"; och dels slut
ligen af Herr Wallenberg, att punkten måtte bifallas med uteslu
tande af orden: “som af bankofullmäktige godkännes"; framställde 
Herr Grefve,]! och Talmannen proposition på bifall till punkten oför
ändrad och, då dervid svarades många ja jemte åtskilliga nej, förkla
rade sig hafva funnit ja öfvervägande.

28:de och 29:de punkterna.

Biföllos.

30:de punkten.

mom. 1.

Herr Wallenberg: Jag hemställer att, till följd af Kammarens
förut fattade beslut, mom. b) må ur denna punkt utgå.

Herr Ekman: Jag hemställer att Kammaren ville återremittera 
detta moment för att, med hänsyn till Kammarens beslut angående 
folkbanker, få utarbetad en dermed öfverensstämmande redaktion.

Grefve Mörner, Axel: Då en talare yrkat återremiss af detta 
moment af betänkandet — i hvilket yrkande jag instämmer — ber jag 
få fästa Utskottets uppmärksamhet vid ordet “i sender", hvilket jag 
tror kunde bättre uttryckas i ett reglemente, eller uteslutas.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Grefven och 
Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bifall till 
momentet med uteslutande af litt. b och dels att momentet skulle 
återförvisas; framställde Herr Grefven och Talmannen först proposi
tion på bifall till momentet med uteslutande af litt. b, hvarvid sva
rades många nej jemte några ja, och sedermera proposition på åter
remiss af momentet, då svaren utföllo med många ja jemte några 
nej; och förklararades ja nu hafva varit öfvervägande.

mom. 2.

Herr Ekman: Jag hemställer att jemväl denna punkt, deri äf
ven förekommer ordet “folkbank" må till Utskottet återremitteras.

Öfverläggningen förklarades slutad och momentet återförvisades.

mom. 3.

Grefve Mörner, Oscar: Jag ämnar ej yrka någon ändring
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utan vill endast till protokollet anmärka det, efter min tanke, olämp
liga i momentets stadgande i sista delen. Beskaffenheten och om
fånget af kreditivsökandens rörelse synes mig vara en sak som ej 
angår vare sig Riksbanken eller någon annan bank, utan borde val 
kreditivens belopp få bero på den säkerhet sökanden bär att erbjuda 
samt de tillgångar hvaröfver kreditivgifvaren har att förfoga. Jag 
vill dock, som sagdt, ej yrka ändring, utan endast anmärka detta till 
protokollet.

Öfverläggningen förklarades slutad och momentet bifölls.

mom. 4.

Herr Ekman: Af förut uppgifven anledning anhåller jag äfven 
om återremiss af detta moment.

Grefve Mörn er, Carl Göran: Jag vet sannerligen ej hvartill 
dessa återremisser tjena. För min del hemställer jag om bifall till 
nu föredragna punkt, endast med uteslutande af orden: “samt åt 
folkbank".

Herr Nordström: Jag anhåller om återremiss af detta moment,
alldeles på samma grund som de andra, nemligen för att vinna för
ändring i redaktionen.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Grefven och 
Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats, dels bifall till 
momentet med uteslutande af orden: “samt, åt folkbank", och dels att 
momentet skulle återförvisas; framställdes först proposition på bifall 
till momentet med uteslutande af orden “samt åt folkbank:11 hvarvid 
svarades många nej jemte åtskilliga ja, och sedermera proposition 
på återremiss af momentet, då syaren utföllo med många ja jemte 
åtskilliga nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

inom. 5—9. *

Biföllos.

SI lista- och 32:dra punkterna.

Biföllos.

33:dje punkten

Herr Wallenberg: Emot den nya princip, som Banko-Utskot
tet här velat införa, att hvarje räkningshafvare skall kunna af banko
fullmäktige behandlas olika, får jag för min de! anmäla missnöje Det är 
ej rätt, att personer behandlas olika af en statsinstitution, då de in
sätta penningar hos densamma, och det kan vara lika godt hvem som 
lemna!' dem. Enligt min tanke hade det varit mera skäl att föreslå
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variationer med afseende å de olika säkerheter, som kunna erbjudas. 
Jag kan ej inse hvartill den föreslagna förändringen skall tjena, när 
fullmäktige kunnat bestämma huru stort belopp som får insättas, och 
säga: “Ni fån ej hafva mera på er räkning". Jag anser rent ut-sagdt 
förändringen vara ovärdig och kunna föranleda dertill, att den gröfsta 
mannamån kan blifva begången, och yrkar jag derföre, att 65 § mom. e 
i bankoreglementet måtte bibehållas oförändrad, så lydande: “å 
insatta medel beräknas, från och med första helgfria dag efter in
sättningen, å högsta fulla hundra-tal af behållningen den ränta, full
mäktige ega att bestämma och hvilken för öfrigt kan vara olika för 
de särskilda diskont- och lånekontor^. På fullmäktige ankommer 
likaledes att, inom ett maximum af 400,000 R:dr, bestämma å huru 
stort på en gång innestående belopp ränta må hvarje särskild räk- 
ningshafvare godtgöras. Om räntefotens förändring skall allmänheten 
genom kungörelse i tidningarne underrättas".

Herr Wijkander: Den siste talaren har påstått att Utskottet
infört en ny princip och föreslagit olika vilkor för olika insättare af 
penningar i banken. Förhållandet är dock ej så. Då kanske icke 
alla af eder, mine Herrar, hafva bankoreglementet här till hands, 
anhåller jag först att få redogöra för ifrågavarande § 65, sådan den 
för närvarande är affattad. Enligt densamma ega bankofullmäktige 
att bestämma giro-räntan, hvilken kan vara olika vid de olika konto
ren, äfvensom att bestämma, inom ett maximum af 400,000 R:dr, det 
belopp, som för hvarje insättare får vara räntebärande, men full
mäktige ega icke bestämma, äfven om behofvet sådant krafvel’, olika 
ränta för olika insättare, d. v. s. för större och mindre insättningar. 
Det är den sistberörda rättighet, hvilken de enskilda penninge-institu- 
tionernas styrelser ega, som bankofullmäktige begärt och till hvars 
medgifvande Banko-Utskottet icke ansett sig kunna annat än lemna 
sin tillstyrkan. Huruvida denna rättighet, derest den af Riksdagen 
nu lemnas åt fullmäktige, bör och behöfver af dem begagnas, är de
ras åliggande att pröfva och afgöra, efter sig företeende omständig
heter. Utskottet har endast p>å fullmäktiges begäran om handlings
frihet, om likställighet i berörda hänseende med de enskilda penninge- 
institutionerna, tillstyrkt bifall och det är om detta bifall, som jag 
nu anhåller.

Herr de Maré: 'Jag är helt och hållet förekommen af den siste 
talaren, och anhåller endast att få med honom instämma.

Herr Ekman, J. J.: Då det ändamål, som bankofullmäktige med den 
föreslagna förändringen hafva åsyftat ernå, lika bra kan vinnas genom 
den nuvarande paragrafen, anhåller jag att, med afslag å Utskottets 
förslag, § 65 måtte bibehållas vid dess nuvarande lydelse i mom. e.

Friherre Skogman: Man har ofta hört förebråelser göras Riks
bankens styrelse derför att den icke behandlar ärendena på ett fullt 
affärsmessigt sätt, och det är derföre öfverraskande att, då man för
sökt att för sådant ändamål åstadkomma eu förändring, man nu skall
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möta så starkt motstånd. Om, såsom en talare sagt, förändringen 
skulle föranleda dertill, att den största mannamån skulle kunna ut- 
öfvas, synes mig detta icke vara värre än den mannamån som nu 
kan utöfvas vid bestämmandet af belopp, som på olika räkningar få 
innestå mot ränta.

Om man närmare ser på saken, är den i sjelfva verket helt en
kel. Det är alltid fördelaktigt för en bank att hafva en mängd 
smärre räkningar med olika personer å mindre belopp, hvilka vid 
liqvider förändras ganska betydligt, utan att derföre någon väsendt
lig förändring eger rum i afseende å bankens utestående medel. På 
sådana giro-räkningar kan man gifva någorlunda ränta, emedan man 
kan använda ett någorlunda stort belopp. I Riksbanken åter finnas 
ganska få sådana räkningar till följd af den låga ränta, som der be
talas, derföre att enskilda penninge-inrättningar insätta större sum
mor, och behållningarne genom den starka omvexlingen i beloppen 
kan ej i större mån användas till utlåning. Det är detta förhållande, 
fullmäktige ansett sig böra rätta i bankens intresse, och för min del 
antar jag, att räntans storlek ingalunda kommer att bestämmas deraf, 
om beloppet insättes af Herr A, B eller C, utan af huru stort belopp, 
som på en gång insättes. Skulle bankofullmäktige för öfrigt göra 
sig skyldiga till någon mannamån, så finnas ju Riksdagens revisorer, 
Stats-Utskottet, och i sista hand Riksdagens Kamrar, som kunna 
stäfja detta. Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr Wallenberg: Man har åberopat enskilda bankerna. Jag 
känner icke någon enskild bank, som gifver så och så mycket ränta 
åt A, så och så mycket åt B, och så och så mycket åt C; det enda 
undantaget. härifrån är, att en och annan enskild bank åt milda 
stiftelser gifvit högre ränta än åt andra. För min del lian jag icke 
finna hvarken att den siste ärade talaren framlagt eller att det i 
öfrigt finnes ringaste skäl till den föreslagna förändringen, hvilken 
jag anser alldeles orimlig. En sådan princip som den, att en stats
bank, skall ega rätt att behandla hvar och en efter tycke och smak, 
vill jag icke hafva införd, utan håller på den principen, att stats- 
banken skall hafva sina vilkor lika för alla. Jag vill icke bestrida 
fullmäktige rätt att sätta ned räntan för enskilde, men detta kan ju 
göras utan att man går sistnämnda vigtiga princip för nära. Jag 
tror att principen är för mer än saken, och att den klagan, som blif- 
vit förd öfver enskilda bankerna, är mera en gärd åt en viss opinion 
än en gärd af aktning åt sanningen. En ganska väsendtlig fördel 
kan vinnas af medel, som i en bank insättas, om man lyckas att un
der tiden använda dessa medel. Kan sådant icke lyckas för Riks
banken, så är detta ett bevis på att det finnes öfverflöd på pennin
gar, och då. går det ju an att sätta ned räntan; men jag utber mig 
att någon olika behandling icke måtte ifrågakomma.

Friherre Stjelkblad: Jag är hufvudsakligen förekommen af
den siste ärade talaren. Jag kan ej fatta huru det skall gå till att 
beräkna olika ränta för olika insättare. I alla andra banker går det 
så till, att man annonserar om den ränta banken betalar, men med
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den förändring, som nu blifvit föreslagen, skulle ju sådant för Riks
banken blifva en omöjlighet.

En af Riksbankens fullmäktige bar yttrat att det skulle vara 
fördelaktigt att fä många små insättare, men enligt min tanke kan 
detta äfven erhållas utan att någon förändring i nu gällande para
graf sker, emedan denna paragraf medgifver Fullmäktige rättighet, att 
bestämma det belopp, som af hvarje räkningshafvare får insättas. 
Jag skulle således kunna inskränka mig till att yrka det paragrafen 
bibehålles oförändrad, men då det af Banko-Utskottet framställda 
förslag synes mig i ett och annat fäll vara bättre redigeradt, före
slår jag att § 65 punkten e måtte få den lydelse som Banko-Utskot
tet föreslagit, likväl med den förändring att orden “icke allenast den 
ränta utan äfven11 måtte utgå samt att i stället för ordet “sådan11 
insättes ordet “ränta11 så att punkten kommer att lyda på följande 
sätt: “å insatta medel beräknas ränta från och med första helgfria 
dag efter insättningen å högsta fulla 100-tal af behållningen. Full
mäktige ega att inom ett maximum af 400,000 Riksdaler bestämma 
det belopp, hvarå ränta på hvarje räkning godtgöres och hvilken ränta 
för öfrigt kan vara olika för de särskilda diskont- och lånekontoren.11

Herr Nordström: Hvad den siste ärade talaren sagt är full
komligt öfverensstämmande med hvad mom. e i 65 § innehåller, men 
man bör jemväl påminna sig, att i slutet af densamma står: “Om 
räntefotens förändring skall allmänheten genom kungörelse i tidnin- 
garne underrättas.11 Om nu fullmäktige bestämma räntan olika, kan 
följaktligen ej detta stadgande iakttagas, och utgör detsamma förty 
ett ytterligare skäl att antaga den redaktion som 65 § redan har. 
Jag anhåller således om bifall till Herr Ekmans förslag.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
(trefven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bifall 
till den förevarande punkten, dels af Friherre Stjelkblad, att punk
ten skulle antagas med följande förändrade lydelse: “å insatta medel 
beräknas ränta från och med första helgfria dag efter insättningen å 
högsta fulla 100-tal af behållningen. Fullmäktige ega att bestämma, 
inom ett maximum af 400,000 Riksdaler, det belopp, hvarå ränta på 
hvarje räkning godtgöres, och hvilken ränta kan vara olika för de 
särskilda diskont- och lånekontoren11; samt dels slutligen af Herr 
Wallenberg, att punkten skulle afslås och det motsvarande stad
gandet i nu gällande reglemente bibehållas oförändradt.

Härefter framställdes propositioner å alla de ofvanomnämnda yr
kandena samt besvarades med ja och nej i blandning; hvarefter och 
sedan proposition på bifall till punkten förnyats samt med blandade 
ja och nej besvarats, Herr (trefven och Talmannen förklarade sig 
nu hafva funnit ja öfvervägande.

Flera ledamöter begärde votering.

Efter förmälan, att Kammaren egde att bestämma, hvilketdera af
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de andra- yrkandena skulle utgöx-a kontrapropositionen vid den blif
vande voteringen, framställde Herr dref ven och Talmannen proposi
tion derå, att bifall till punkten med den af Friherre Stjelkblad före
slagna förändrade lydelse skulle uti kontrapropositionen intagas, och, 
då dervid svarades blandade ja och nej, förklarade sig hafva funnit 
ja öfvervägande.

Herr Nordström begärde votering om kontrapropositionens inne
håll, till följd hvaraf uppsattes, justerades och anslogs följande vo
teringsproposition :

Den, som vill, att, vid blifvande votering om bifall till 33:dje 
punkten i Banko-Utskottets Memorial N:o 8, kontrapropositionen skall 
innehålla bifall till punkten med den af Friherre Stjelkblad föreslagna 
förändrade lydelse, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, antager Kammaren såsom kontraproposition vid vo
teringen afslag å den ifrågavarande punkten samt bibehållande af det 
motsvarande stadgandet i nu gällande bankoreglemente oförändradt.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 29;
Nej — 37.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition 
för hufvudvoteringen:

7» Den 23 April.

Den, som bifaller 33:dje punkten i Banko-Utskottets Memorial 
N:o 8, röstar

Den det ej vill, röstar
J a j 

Nej;

Vinner nej, afslår Kammaren den ifrågavarande punkten och be
slutar, att det motsvarande stadgandet i nu gällande bankoregle
mente skall oförändradt bibehållas.

Vid denna omröstnings utgång befunnos rösterna hafva utfallit 
sålunda:

Ja — 34;
Nej — 32.

34:de punkten.

Herr VVallenberg: Då räntan kan bestämmas af fullmäktige,
vet jag ej hvarföre insättningens belopp behöfver bestämmas; väntan
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kan ju sättas till 3] procent, och om fullmäktige skulle anse, att 
alltför betydliga belopp under en vecka inflyta, kan ju räntan ytter
ligare nedsättas; och jag hemställer om man då kan befara att för 
störa summor skola inflyta på depositräkningen Att emottaga pen
ningar på 4 månader kan väl icke vara farligt. Jag anhåller att de 
tillagda orden “äfvensom högsta insättningsbelopp“ måtte ur para
grafen uteslutas.

Herr Wijkander: Jag skall icke fördjupa mig i sättet huru
fullmäktige möjligen kunna reda sig utan den föreslagna redaktions- 
förändringen. Jag anhåller endast få utreda, hvarom frågan egent
ligen är. I nuvarande paragraf finnes nemligen intet som berättigar 
fullmäktige att vid deposition bestämma ett maximum, med uteslu
tande hänseende till bankens fördel. Men fullmäktige anse en sådan 
rätt oundgänglig såsom medel att skydda Riksbanken mot förluster. 
Äfven här är frågan, likasom vid nästföregående punkt, om likställig
het och handlingsfrihet, derest omständigheterna sådant påkalla. Det 
nu föreslagna tillägget formulerar endast eu sådan rätt. Jag yrkar 
bifall till Utskottets förslag.

Friherre Skogman: Tiden är långt framskriden, och Kamma
ren torde måhända derföre med icke synnerlig välvilja betrakta hvarje 
talare, som länge upptager densamma; men jag kan dock icke under
låta att i denna fråga yttra några ord, då frågan är af ej obetydande 
vigt för Riksbanken.

När stadgandet om den rörelse, hvarom nu ifrågavarande g hand
lar, först infördes i bankoreglementet, så lät det på följande sätt:

“Likaledes bemyndigas fullmäktige att låta vid diskontverken 
emottaga .penningar af enskilda personer, att återbetalas antingen å 
bestämd dag efter insättningen, eller efter viss på förhand bestämd 
ömsesidig uppsägning etc. etc.“

Det är alldeles tydligt, att det då icke ålåg banken att emot
taga huru stora summor som helst, utan att det blott var medgifvet 
att emottaga medel i den form hvarom nu är fråga. Rättigheten ut
sträcktes snart till inrättningar och bolag såsom var billigt och jem
väl nödvändigt, emedan dessa eljest hade utvägen att låta enskilda 
för deras räkning insätta beloppen. Slutligen ändrades §:n, utan att 
man kunde föreställa sig, att i den nya lydelsen skulle ligga någon 
förändrad betydelse; men såsom den nu är affattad, kan man ej neka, 
att den bär en viss ovilkorlig lydelse. Följden har också blifvit den, 
att, då det har varit godt om penningar, hafva de stora penninge- 
inrättningarne i Riksbanken insatt belopp ända till BOOjiOO R:dr, 
några dagar derefter ytterligare en half million och så vidare, hviska 
penningar genast blifvit uppsagda. Den, som vet hvad en bankrö
relse vill säga, lärer lätteligen inse, att det varit snart sagdt omöj
ligt att tillgodogöra sig dessa penningar vid utlåningen. Om man 
hade nedsatt räntan så mycket, att någon insättning icke kunnat 
ifrågakomma, så hade man kört bort andra depositarier, som velat 
insätta sina penningar icke för att bereda sig en tillfällig vinst, utan 
för att söka stadig placering. Jag hemställer om det kan vara rik-
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tigt och billigt, att banken skall vara skyldig att sålunda på depo
sition emottaga penningar till obegränsadt belopp. Det är tydligt 
att de, som deraf hafva fördel, icke gerna se denna inskränkt, men 
fullmäktige hafva ställt sig på Riksbankens ståndpunkt, och velat 
att frågan åtminstone måtte komma till afgörande hos Riksdagen, på 
det att någon förebråelse för uraktlåtenhet att de ej iakttagit Riks
bankens rätt och bästa icke måtte drabba fullmäktige.

Herr Wallenberg: Jag beklagar den bankstyrelse, som icke 
kan göra de penningar fruktbärande, Indika insättas på 4 månaders 
deposition. Jag vill gifva Herrarne ett exempel. Kort efter (dede 
brand, då en mängd assuransbelopp skulle betalas, skickades betyd
liga summor hit till Stockholms enskilda bank, och det till så stora 
belopp, att de blefvo för banken betungande och vållade en nedsätt
ning i depositionsräntan; men icke ansåg man sig derföre böra rygga 
tillbaka och neka att emottaga penningarne. Om Herrarne vilja gå 
till Riksbankens egna siffror, så skola Herrarne finna, att dess de- 
positionsräkning under sista qvartalet ökats med 70,000 R:dr, och 
detta kan man val icke kalla halsbrytande. Större depositioner 
verka på nedsättningen af diskonton, och detta borde väl ändå ban
ken snarare eftersträfva, än att vilja drifva en inlåningsrörelse olika 
för olika personer.

Friherre Skogman: Det är visserligen fullkomligt sann!, att
man i allmänhet kan tillgodogöra sig penningar som insättas på 4 
månaders uppsägning, men dylika större insättningar förekomma vida 
oftare än då sådana händelser inträffa, som tilloppet af penningar 
till följd af branden i Gefle; och om den siste ärade talaren ej fun
nit störa fluktuationer i Riksbankens depositioner under sista året, så 
behöfver han blott gå tillbaka ett par tre år, för att finna att fluk
tuationen varit ganska betydlig. För mig är det klart, att, när en 
enskild bankinrättning insätter medel på deposition i Riksbanken, 
detta är ett tecken, att denna enskilda bank icke sjelf är i tillfälle 
att använda medlen.

Herr Wallenberg: Hvad hindrar då bankofullmäktige att ned
sätta depositionsräntan? Hvarföre är räntan fri, om icke för att den 
efter omständigheterna och tillgången på penningar skall kunna höjas 
eller sänkas? Det synes mig vara den aldra enklaste åtgärd.

Grefve Mörner, Carl Göran: Jag vill söka förlika de två 
sista ärade talarne, och ber derföre att få fästa Kammarens upp
märksamhet på det af Professor Agardh i hans reservation till Be
tänkandet framställda förslag, att nemligen mom. c i § 66 af nuva
rande bankoreglemente måtte bibehållas oförändradt, men att ett 
nytt moment måtte tilläggas af innehåll, att på fullmäktige skulle 
ankomma att bestämma, å huru stort på en gång inneståenae belopp 
ränta må hvarje särskild räkningsinnehafvare godtgöras. Om detta 
förslag antages, kan hvar och en få sätta in huru stort belopp som

helst
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helst, men han får icke ränta mera än på måttligt, oph på så, sät 
böra de å ömse sidor blifva belåtna.

Herr Ekman: Jag kan ej tro, att Herr Agardhs förslag i detta
fall är lämpligt, och hemställer, om man kan antaga, att någon skulle 
vilja i en bank insätta penningar på deposition och läsa- fast dem 
för.fyra månader, utan att få ränta å desamma. Något sådant kunde 
möjligen inträffa å upp- och afskrifning, der man har penningarne 
ständigt tillgängliga, men icke kan det blifva fallet på depositions- 
räkning.

Herr Wallenberg: Herr Ekman har tillräckligt belyst den 
ärade reservantens förslag, så att det för mig ingalunda är behörigt 
att något derom tillägga.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
(trefven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bifall 
till den förevarande punkten, dels af Grefve M örn er, att det i Herr 
Agardhs reservation framställda förslag skulle af Kammaren antagas; 
och dels slutligen af Herr Wallenberg, att punkten skulle afslås 
och det motsvarande stadgandet i nu gällande reglemente oförändradt 
bibehållas.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen proposition 
på bifall till punkten och, då dervid svarades många ja jemte några 
nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

Herr Wallenberg begärde votering.

Sedan Hem Wallenbergs under öfverläggningen gjorda yrkande 
antagits såsom kontraproposition, uppsattes, justerades och anslogs 
följ ande v oteringsproposition:

Den sota bifaller 34:de punkten af Banko-Utskottets Memorial 
N,:o, 8, röstar

ja;
Den det ej vill, röstar

nej/,
Vinner nej, afslår Kammaren denna punkt och beslutar, att stad

gandet i punkten © af 66:te §:en i nu gällande Bankoreglemente skall 
oförändradt bibehållas.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

ja - 56; 
nej — 7.

Riksd. Prof. 1870. 1 Afd. 3 Band. Q
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35:te—42:dra punkterna.

Biföll os.

43:dje punkten.

Herr Gyllenram: Utskottet tiar här gjort ett tillägg som sy
nes mig obilligt. Det har nemligen satt tjenstemännen vid lånekon- 
toret i” Wisby i olika förhållande än öfriga lånekontor^. I sina 
motiver för det föreslagna tillägget anför Utskottet, att tillägget till
kommit derföre, “att fullmäktige i Riksbanken fäst uppmärksamheten 
derpå att det i 137:de §:n af bankoreglementet lemnade medgifvande 
för lånekontorets styrelse att för tjensteman vid kontoret, som af 
sjukdom eller annat laga förfall hindras att bestrida tjensten, anvisa 
arvode till den, som i stället dertill förordnas", gällde för Wisby 
lånekontor endast med det förbehåll att vikariatsarfvodet kunde utgå 
inom summan af förvaltningsanslaget på det hela. En sådan före
skrift vet jag icke huru man kan finna af §:ens nuvarande lydelse. 
Det är här att märka att lånekontorets i Wisby fonder är o mycket 
små. Förvaltningskostnaderna utgå af förslaget till allmänna diskont
fonden och drabbar således räntan på 150,000 R:dr. Det är till följe 
häraf, som denna lånefond lemnat så liten ränta till Riksbanken, då 
deremot anslaget till handels- och näringsfonden, som utgör 300,000 
R:dr, lemnat öfver 6 procent ränta. Lönerna utgå nu sålunda nem
ligen, till hvar af ledamöterna arvode med 500 R:dr, eller tillhopa
l, 500 R:dr, till banko-ombudet 1,000 R:dr. till kamrer ar en, 1,200 R: dr, 
deraf 200 R:dr utgöra missräkningspenningar, till bokhållaren 800 
R:dr, till ombudsmannen 300 R:dr och till en vaktbetjent 200 R:dr, 
och sålunda tillsammans med 5,000 R:dr. När nu åt de 1,000 R:dr, 
som återstå, afgå förvaltningskostnaderna, hvilka äro kontorshyra 400 
R:dr, till blanketters tryckning m. m. 400 R:dr och till postporto
m. m. 200 R:dr, återstår således icke något att, då sjukdomsfall in
träffar för tjensteman vid kontoret, aflöna hans vikarie med, utan 
måste tjenstemännen af egna medel ersätta vikarien. Det är natur
ligt att förvaltningskostnaderna skola visa sig större på ett mindre 
förlag, enär dessa kostnader ej kunna sättas alltför låga med behö
rigt aktgifvande på tjenstemännens förpligtelser; de äro nemligen 
skyldiga att tjenstgöra minst 2 timmar dagligen. För mig synes det 
alldeles obilligt att tjenstemännen vid lånekontor^ i Wisby icke 
skola få åtnjuta samma förmåner som tjenstemännen vid öfriga låne- 
kontoren och jag yrkar derföre att de till 137:de §;en tillagda orden: 
“dock under iakttagande, hvad angår lånekontor^ i Wisby, att an
slaget för detta kontors förvaltning på det hela icke öfverskrides", 
måtte utgå.

Friherre von Schwerin: Den föreslagna förändringen är gjord
på framställning af bankofullmäktige, och som det skulle vara för 
vidlyftigt att här nu omorda hvad fullmäktiges protokoll derom inne
hålla, får jag inskränka mig till att yrka bifall till Utskottets förslag.
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Sedan öfverläggningen ansets härmed slutad samt Herr (Trefven 
och Talmannen yttrat, att derunder hade yrkats dels bifall till 
punkten och dels af Herr Gyllenram, att punkten skulle antagas 
med uteslutande af den sista delen deraf, så lydande: “dock under 
iakttagande, hvad angår lånekontoret i Wisby, att anslaget för detta 
kontors förvaltning på det hela icke öfverskridesframställde Herr 
(Trefven och Talmannen proposition på bifall till punkten och, då 
dervid svarades många ja, blandade med nej, förklarade sig hafva 
funnit ja öfvervägande.

Herr Gyllenram begärde votering.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den, som bifaller 43:dje punkten i Banko-Utskottets Memorial 
N:o 8, röstar

ja;
Den det ej vill, röstar

nej;
Vinner nej, bifalles punkten med uteslutande af den sista delen 

deraf, börjande med orden: “dock under iakttagande etc.“

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 36;
Nej — 20.

44:de punkten.

Grefve Mörner, Oscar: När man betraktar hvad som förut
utgått till välgörande ändamål, finner man att allmänna fattigvården 
i Stockholm förut hvarje år varit i åtnjutande af ett bidrag från 
Riksbanken af 1,500 R:dr. Huru denna present tillkommit vet jag 
jag icke, men den har emellertid utgått under en längre tid och då 
man besinnar att Riksbanken drifver eu stor rörelse och egen en be
tydlig fastighet i Stockholm, så synes det mig icke vara riktigt och 
Riksdagen värdigt att indraga detta belopp. Hushållning kan vis
serligen vara bra, men den kan ibland drifvas för långt och då 
bidraget är billigt yrkar jag att detsamma fortfarande måtte bibe
hållas.

Herr Wijkander: Då tiden är långt framskriden, inskränker
jag mig till att uttala den tanke, som ligger till grund för Utskot
tets framställning. Utskottet har nemligen ansett att, derest landets 
största och rikaste kommun af en eller annan anledning anses böra 
erhålla bidrag till sin fattigvård af statsmedel, ett sådant bidrag icke 
bör beviljas på framställning af Banko-Utskottet. Fattigvårdsfrågor 
kunna grundlagsenligt aldrig blifva föremål för nämnda Utskotts be
handling, derom har Utskottet varit enigt och derom hoppas jag äf-
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véh Kammaren skall blifva enig. Jag yrkar bifall till Utskottets 
förslag.

Sedan öfverläggningen förklarades slutad samt Herr (Trefven och 
Talmannen yttrat, att under densamma hade vrkats dels bifall till 
den förevarande punkten och dels af Grefve III örn er, att densamma 
skulle antagas med den förändring, att det uteslutna stadgandet: 
“till allmänna fattigvården i Stockholm 1,500 R:dr“, deri åter inför
des; framställde Herr (Trefven och Talmannen proposition på bifall 
till punkten oförändrad och, då dervid svarades många ja jemte 
några nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

84' Den 25 April.

Anmäldes och bordlädes:

Stats-Utskottets Memorial och Utlåtanden:

N:o 59, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut rörande 10:de 
punkten af Stats-Utskottets Utlåtande N:o 47, angående förslag till 
aflöningsstat och till stat å öfriga utgifter och omkostnader vid Tull
verket för år 1871;

N:o 60, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition om öf
verlåtelse under full eganderätt åt Stockholms stads och läns kur
husinrättning af den till samma inrättning upplåtna egendom å Kungs
holmen ;

N:o 61, i fråga om skjutsningsbesvärets ordnande in. in.
N:o 62, i anledning af väckt motion angående frälse-rusttjen

stens utgörande in natura in. in.;
N:o 63, i anledning af väckt motion om åtgärders vidtagande 

för rustnings- och roteriugsskyldighetens skiljande från jordbruket;
N:o 64, i anledning af väckt motion angående afskaffande af 

åtskilliga från kyrkorna i de fordna Danska provinserna utgående' 
afgift er;

N:o 65, i anledning af återremiss å en § uti Utlåtandet N:o 33, 
angående riksdagens år 1869 församlade revisorers berättelse om 
statsverkets granskning;

N:o 66, i anledning af Kongl, Maj:ts nådiga remiss å Kongl. 
Kammarkollegii berättelse om Sala silfververks ränteersättningsfond 
för redogörelsearet 1868; samt

Andra Kammarens protokollsutdrag:

N:o 207, med delgifvande af Kammarens beslut öfver dess Till
fälliga Utskotts Utlåtande N:o 27, i anledning af väckta motioner
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om åtgärder för embetsförvaltningens reorganisation, till vinnande af 
förenkling och besparingar; .

N:o 208, med delgifvande af Kammarens beslut öfver dess Till
fälliga Utskotts Utlåtande N:o 28, i anledning af Herr A. Rund
bäcks motion om förändrad plan för undervisningens meddelande 
vid rikets elementarläroverk.

Den 27 April, f. ,m.

Herr vice T almannen: Jag får vördsammast hemställa att Kam
maren måtte besluta att de i dagens plenum första gången bordlagda 
Betänkanden måtte, till befrämjande af ärendenas skyndsammare 
gång, sättas främst på föredragningslistan till nästa plenum, äfven
som att Konstitutions-Utskottets Betänkande X:o 9 måtte sättas främst 
på föredragningslistan till det plenum, som infaller nästkommande 
Lördag.

Denna hemställan bifölls.

Kammaren åtskiljdes kl. 1 på natten.

In fidem 
O. Brakel.

Onsdagen den 27 April 1*870.

Kammaren sammanträdde kl. 10 f. m.

Justerades ett protokollsutdrag för den 25 och protokollet för 
den 16 dennes.

Upplästes ett af Herr Rettig inlemna! .piemorial af följande 
lydelse:


